
Zdeněk Svěrák se do Kopidlna 

vrátil pro čestné občanství

Kdo by neznal jméno Zdeněk Svěrák? Di-
vadelní a �lmový herec, autor, textař, sce-
nárista a od února také čestný občan města 
Kopidlna. Strávil zde s rodiči dva roky svého 
dětství za protektorátu a letos 25. února do 
města znovu zavítal a převzal při té příleži-
tosti z rukou starosty jmenovací listinu.

Jako první novodobý čestný občan města se 
po více než šedesáti letech zařadil vedle tako-
vých jmen jako například T. G. Masaryk, Alois 
Jirásek, Karel Kramář nebo Edvard Beneš.

„Dnes po 63 letech Kopidlno opět předá-
vá čestné občanství, a to jako zvláštní projev 
úcty významné osobnosti na poli kultury 
panu Zdeňku Svěrákovi, který se zasloužil o 
rozvoj vzájemných vztahů a věhlas města,“ 
prohlásil starosta Kopidlna Josef Táborský při 
předávání jmenovací listiny, které proběhlo 
v rámci slavnosti Jivínský Štefan, mapující 
kulturní aktivity v regionu.

„Když slyším, kteří lidé se stali čestnými ob-
čany Kopidlna přede mnou, jsem velmi potě-
šen, že jsem se k nim přiřadil po tolika letech, a 
moc vám za to děkuji. Nevím ale, jestli si čestné 
občanství tak úplně zasloužím,“ řekl na pódiu 
kopidlenské sokolovny Zdeněk Svěrák.         (kl)

více informací a fotoreportáž na str. 2 a 8

Jivínský Štefan pro 

O. Suchoradského

Vandalizmus svědčí

o úrovni výchovy

v rodině. Pomozte

proti němu bojovat

Josef Táborský

starosta Kopidlna

čtvrtletník pro Kopidlenskocena 15 Kčbřezen 2008

Vážení spoluobčané, po letošní opa-

kovaně klimaticky mírné zimě již „klepe 

jaro na dveře“. Prožili jsme období zimy 

prakticky bez sněhu, což nejen silničářům, 

ale i místnímu hospodářství města a vlast-

níkům nemovitostí ušetřilo hodně práce 

s odklízením sněhu, posypem komunikací 

a chodníků. O to více je nyní vidět nepo-

řádek na veřejných prostranstvích, ko-

munikacích, chodnících, cestách pro pěší, 

v okolí objektů a domů. Současné počasí 

nám umožňuje bez zbytečného odkla-

du přistoupit k „jarnímu úklidu“ tak, aby 

vzhled města nám všem vytvořil příjemné 

prostředí života. Stav pořádku v jednotli-

vých prostranstvích je nejen vizitkou měs-

ta, ale i jeho obyvatel.

Sběrný dvůr a odpady

S úklidem úzce souvisí i nakládání 

s odpady. S více jak ročním zpožděním byl 

o�ciálně otevřen sběrný dvůr jako sou-

část skládky na Osouši. Na tomto sběr-

ném dvoře probíhá sběr nebezpečných 

odpadů a elektrozařízení pro občany 

bezplatně a pro podnikatelské subjekty 

na komerčním základě. Dále je prováděn 

sběr velkoobjemu za úplatu jak pro obča-

ny, tak podnikatele. Před dokončením je i 

legalizace „zařízení pro odpady“ (původní 

skládka), kde bude možné ukládat inertní 

odpady (stavební suť, beton atd.), ale i bi-

ologické odpady (tráva, roští, hlína atd.). 

Nyní dokončujeme zpracování dokumen-

tace jako projekt, provozní řád, směrnice, 

povolení příslušných orgánů, ale zároveň 

provádíme likvidaci starých odpadů, te-

rénní úpravy a úklid.

                                pokračování na straně 3

Před zaplněnou kopidlenskou sokolovnou 
převzal Oldřich Suchoradský v únoru �gurku 
Jivínského Štefana za dlouhodobou činnost 
v oblasti kultury. Ocenění mu udělila porota 
v čele s Vladimírem Úlehlou.                         (kl)

Rozhovor s čerstvým držitelem Jivínského 

Štefana najdete na straně 6
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Čestné občanství Zdeněk Svěrák
věnoval tatínkovi k narozeninám

Když Zdeněk Svěrák přijímal listinu o udě-
lení čestného občanství města Kopidlna, ne-
ubránil se podle vlastních slov dojetí. Z Ko-
pidlna pochází jeho otec a on sám zde prožil 
dva roky svého dětství v době, kdy rodina 
přišla za války o služební byt.

„Tatínek je Kopidlňák, a jeho otec Josef 
Svěrák byl dokonce v městské radě a měl 
na starosti, aby byly v pořádku chodníky. 
Tatínek se narodil v Kopidlně v roce 1906, 
a když šel do penze, vrátil se sem a žili tady 
s maminkou až do smrti,“ řekl při únorové 
návštěvě města Zdeněk Svěrák.

„Pokud kdykoli čtu nějakou knížku o men-

ším českém městě, jako například Poláčkovo 
Bylo nás pět, pro mě se děj vždy odehrává 
právě v Kopidlně,“ tvrdí jeho novopečený 
čestný občan.

Přijetí čestného občanství města se Zde-
něk Svěrák rozhodl pojmout zároveň jako 
dárek k narozeninám svému tatínkovi, ko-
pidlenskému rodákovi, který by se právě 
v těchto dnech dožil 102 let.

Čestné občanství udělilo město Kopidlno 
v celé novodobé historii poprvé, po více než 
šedesátileté odmlce. Zjištěné informace o 
předchozích čestných občanech Kopidlna 
najdete v tomto čísle KL na straně 11.       (kl)

> prožil v Kopidlně dva roky svého dět-
ství a chodil zde do druhé a třetí třídy 
základní školy?

> Kopidlnu vděčí za to, že se jako původ-
ně městský kluk naučil jezdit s koňmi a 
pást husy?

> v Kopidlně prožil květnovou revoluci 
v roce 1945 a byl mezi lidmi, kteří před 
radnicí vítali osvoboditelskou armádu?

> ve �lmu Vesničko má středisková nechal 
řidiče Pávka bydlet u hřbitovní zdi 
stejně, jako tomu bylo v případě jeho 
rodičů v Kopidlně?

> použil ve scénáři nápad s pivem ze sedmé-
ho schodu z Kopidlna od svého tatínka?

> navštěvoval později v Kopidlně své 
rodiče, kteří zde bydleli v závěru života a 
dnes mají na místním hřbitově hrob?

Víte, že Zdeněk Svěrák...

MIKULÁŠOVA SHOW  Koncem loňského roku, 7. prosince, se v kopidlenské sokolovně 

představil soubor Studia pod sítí se svým pořadem Mikulášova show. V úvodu vyprávěla 

mladá čertice moderátorovi, jak je těžké se v pekle prosadit. A protože se rozhodla uspět 

v pekelné televizi, rozjela s dětmi show se zpíváním, tancem a jinou zábavou. Děti se mohly 

aktivně zapojit a leccos vyzkoušet v různých soutěžích, které si čertice vymyslela, a v závěru 

pořadu se dočkaly příchodu Mikuláše, který jim všem rozdal balíčky se sladkostmi. Dou-

fáme, že se představení líbilo. Zábava pro děti pokračovala opět v sokolovně 22. března 

tradičním Maškarním karnevalem.                                                                                                  (LN)

Dodavatelem dalších staveb, které se 
plánují v areálu základní školy v Kopidlně, 
bude �rma STAMP Náchod. Rozhodli o tom 
zastupitelé v březnu, kdy schválili příslušné 
smlouvy o dílo.

„Jedna smlouva je na víceúčelovou spor-
tovní halu ve školním areálu a další na rekon-
strukci a dostavbu vstupu a šaten. Obě jsou 
v souladu s výsledky veřejné soutěže, kde po 
vyhodnocení zvítězila �rma STAMP z Nácho-
da. Obě smlouvy budou realizovány pouze 
v případě přidělení dotace,“ informoval sta-
rosta Kopidlna Josef Táborský.

Souhrnná cena vítězné nabídky u víceúče-

Zastupitelé schválili smlouvy na dostavby
školního areálu, čeká se už jen na dotace

lové sportovní haly dosahuje téměř 30 mili-
onů korun, u vstupu a šaten je to 17 milionů. 
Doba provedení od předání staveniště je 
v obou případech 250 dnů.

Termín realizace bude u první akce závi-
set na tom, zda a kdy bude Kopidlnu přidě-
lena dotace, o kterou požádalo v Regionál-
ním operačním programu Severovýchod. 
V případě úspěchu by se podle předpokla-
dů mohlo začít stavět v druhé polovině le-
tošního roku.

„U rekonstrukce a dostavby vstupu a ša-
ten jsme loni na ministerstvu �nancí neu-
spěli, nyní jsme žádost obnovili, rozhodova-

cí proces ale proběhne na závěr roku. Máme 
v úmyslu podat tuto žádost o dotaci i cestou 
Regionálního operačního programu, kde se 
očekává druhá výzva v srpnu až září. Zcela 
záměrně jsme sem obě akce nechtěli dát 
najednou, i když by to bylo možné. Reálně 
je zcela nepravděpodobné, že by Kopidlno 
dostalo dotaci na obě akce. Bylo by pak ne-
výhodné, abychom měli dotaci na vstup a 
šatny za 17 milionů oproti sportovní hale za 
32 milionů,“ vysvětluje starosta.

Dotace by mohla městu pokrýt v případě 
první akce až 92,5 procenta nákladů, v dru-
hém případě až 90 procent.                          (kl)

Hasiči získají
nové zázemí

Nové prostory pro své složky vybuduje Ko-
pidlno v domě čp. 27 na Jičínské ulici, který 
město nedávno získalo. Objekt s bývalým že-
lezářstvím chce rekonstruovat a část nabíd-
nout i ke komerčnímu využití.

„Město má záměr umístit sem sbor dobro-
volných hasičů a další prostory využít komerč-
ně, například jako prodejnu. V jednom patře 
by se měly obnovit bytové jednotky, které zde 
dříve byly,“ uvedl vedoucí hospodářského od-
boru města Josef Tomášek. Garáže a další ob-
jekty se mají přizpůsobit k umístění techniky 
jak hasičů, tak i místního hospodářství města.

„V současné době se zpracovává dokumen-
tace a budoucí využití s ohledem na statické 
posouzení a postupně by se mělo přistoupit 
k rekonstrukci objektu,“ doplnil Tomášek.

Zaměření a studii využití prvního podlaží 
má mít v těchto dnech již radnice k dispozici 
kvůli podání žádosti o dotaci. Další část pak 
bude připravena v průběhu dubna.              (kl)
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Vandalizmus svědčí o úrovni výchovy v rodině... 

 Je reálný předpoklad dokončení uvedených 

opatření tak, aby v dubnu bylo zařízení pro od-
pady funkční. Tedy jsou městem vytvořeny pod-
mínky pro nakládání s odpady a není žádoucí, 

aby někteří spoluobčané, ale i „chalupáři“ po-
hazovali odpady po příkopech, na krajích lesa, 

na volných prostranstvích a zakládaly se tzv. 

černé skládky. Tímto zároveň žádám spoluob-
čany, aby byli vnímavější vůči těm, kteří úmysl-
ně nebo z nedbalosti a lenosti znečišťují životní 

prostředí, v kterém společně žijeme.

Vandalizmus ve městě

Dalším nešvarem, který se v městě neustále 

opakuje, je vandalizmus jedinců a skupinek vý-

rostků (pořád téměř stejných), kteří ničí lavičky, 

hroby, koše na odpadky, rozbíjejí na veřejných 

prostranstvích, co se dá, a nejen to, vysypávají 

koše, rozbíjejí láhve, hlavně od alkoholu, a do-

konce vykonávají svoji fyzickou potřebu na mís-

tech, které slouží nám všem jako autobusová 

zastávka, park, hřbitov, a dokonce i před obcho-

dy. Svědčí to o úrovni jejich výchovy v rodině, ale 

i o jejich duševní vyspělosti. Všímejme si i těchto 

nešvarů a pomozte nám je odstraňovat, proto-

že policie je na ně „krátká“.

Opravy domů
Jsem rád, že část vlastníků domů a objektů, 

které jsou v zanedbaném stavu, reagovala na 

výzvy a začala provádět jejich opravy (omítky, 

ploty, výlohy atd.). Město získalo do vlastnictví 

objekt čp. 27 (bývalé železářství u splavu), kde 

letos začne rekonstrukce a oprava včetně zpra-

cování žádosti o dotaci na výstavbu bytů. Kro-

mě bytů počítáme s využitím pro SDH (hasiče) 

a pro komerční účely. Řešíme i další využití rui-

ny domu čp. 35 (křižovatka na Bílsko) a domu 

čp. 28 v Jičínské ulici.

Byty, ČOV, sportovní hala

S jarem startuje i investiční výstavba. Byla za-

hájena výstavba 5 bytových jednotek v objektu 

čp. 90 (bývalé zdravotní středisko) s termínem 

dokončení na podzim tohoto roku. Jsme ve �-

nále přípravné etapy největší investiční akce 

na výstavbu čistírny odpadních vod, sběračů a 

kanalizace v ulicích Hilmarova a Vackova. Kom-

pletní žádost o dotaci z operačního programu 

životního prostředí (evropské fondy) podáme 

do konce měsíce března, a pokud budeme 

úspěšní a dotaci obdržíme, tak v polovině roku 

zahájíme výstavbu. Výstavba je plánována do 

července roku 2009.

Druhou velkou investiční akcí je výstavba ví-

ceúčelové sportovní haly v areálu základní ško-

ly, kde též dokončujeme dokumentaci k žádosti 

o dotaci z Regionálního operačního programu 

Severovýchod (též evropské fondy) tak, aby byla 

podána 17. března 2008. Celou tuto akci máme 

po stránce technické, územní a stavební připra-

venu, takže nyní bude pouze záležet na tom, 

jak jsou městu „páni z kraje“, kteří o přidělení 

rozhodují, nakloněni nebo nenakloněni. Pokud 

dotaci obdržíme, tak výstavba začne v červnu a 

bude dokončena do konce letošního roku.

Další dotace s otazníkem

Již v minulém čísle jsem vás informoval o 

třetí největší investiční akci, a to plánované 

výstavbě vstupního koridoru se šatnami v zá-

kladní škole, kde se nám v závěru roku dotaci 

státu nepodařilo získat. Žádost o dotaci na tuto 

akci podáme znovu na ministerstvo �nancí do 

konce března s vírou, že vládě a poslancům ne-

bude lhostejné, v jakých podmínkách žijí děti, 

které navštěvují základní školu.

Mimo výše uvedené tři hlavní investiční 

akce čekáme na rozhodnutí o přidělení do-

tace na výstavbu vodovodu v Drahorazi, o 

kterou jsme žádali kraj již v březnu loňského 

roku, a jsme připraveni bez prodlení tuto akci 

realizovat. Též žádost o dotaci na výstavbu 

vodovodu ve Pševsi jsme podali na minis-

terstvo zemědělství v březnu loňského roku 

a nyní by mělo padnout rozhodnutí, zda ji 

obdržíme (opět bude záležet na doporučení 

„pánů z kraje“, zda této akci přidělí nebo ne-

přidělí prioritu, protože na ministerstvu pro-

blém není).

Co se týče vodovodu na Ledkovách, bude, až 

to dovolí klimatické podmínky, proveden hyd-

rogeologický průzkum vrty na dvou vybraných 

místech. Na základě výsledků se rozhodne o ře-

šení a dopracuje se projektová dokumentace.

O dalších připravovaných investičních ak-

cích k rozvoji města Vás budu informovat 

v následujícím čísle Kopidlenských listů.

Josef Táborský, starosta Kopidlna

(mezititulky KL)

pokračování ze strany 1

DO ŠKOLY NASTOUPÍ 23 PRVŇÁKŮ  Polovina ledna je pro kopidlenskou základní školu 

tradičně časem, kdy se rozhoduje o tom, kolik nových žáků ji bude v následujícím školním 

roce navštěvovat. Letos se k zápisu do první třídy dotavilo 28 předškolních dětí se svými rodiči. 

Kvůli předpokládané nezralosti některých předškoláků požádali zákonní zástupci v pěti pří-

padech o odklad povinné školní docházky. Předpokládá se tak, že Základní škola v Kopidlně 

otevře v příštím školním roce jednu první třídu s 23 žáky.
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Poprvé hostilo vyhlašování
Jivínských Štefanů Kopidlno

Dřevěnou "gurku Jivínského Štefana si 
z letošního, dvanáctého vyhlašování cen za 
kulturní činnost v regionu, které proběhlo 
25. února v Kopidlně, odnesl zdejší učitel 
Oldřich Suchoradský, organizátor mnoha 
kulturních akcí a vedoucí zájmových krouž-
ků, za svoji dlouholetou činnost zejména 
s mládeží.

„Mojí velkou výhodou je, že jsem učil na 
mnoha školách na Jičínsku, což mi zřejmě 
pomohlo při získání této pocty, které si ne-
smírně vážím. V době, kdy jsem už polovič-
ním důchodcem, to považuji za dovršení své 
celoživotní kariéry. Chci ale říct, že cokoli 
jsem kdy dělal, jsem nikdy nedělal sám,“ svě-
řil se Oldřich Suchoradský při převzetí ceny. 
„Všichni, kteří mi byli vždy ochotni pomáhat, 

si zaslouží moje poděkování. Snad největší 
patří mé manželce,“ dodal.

V kategorii kulturní počin roku byl tradič-
ně určen vítěz losem. Štěstí se letos usmálo 
na Novopacké sklepy, restauraci spojenou se 
stylovým podkrovním sálem pro pořádání 
kulturních akcí prohlášeným za 1. konzulát 
Hudebních sklepů Václava Koubka.

V celé dvanáctileté historii se po něko-
likerých odkladech dostalo pořadatelství 
Jivínského Štefana na Kopidlno poprvé. 
V rámci programu vystoupili místní mažo-
retky, mladé slečny se představily také se 
svými hudebními i tanečními vystoupení-
mi a o historii bluegrassu promluvil Honza 
Macák. Událost moderovali Jaroslav Veselý 
a Roman Novák.                                                 (kl)

Jivínský Štefan, 25. února 2008, sokolovna Kopidlno
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Jivínský Štefan, 25. února 2008, sokolovna Kopidlno
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KL: Oldo, co říkáš na samotnou myšlenku 
udílení Jivínského Štefana? Má své příz-
nivce i odpůrce, ale v každém případě 
má za sebou více než desetiletou tradi-
ci a nezdá se, že by ho chtěli pořadatelé 
v brzké době pohřbít.

Myšlenka je to výborná a urči-

tě je životná. Nejvíce na ní oce-

ňuji možnost vybírat kandidáty 

lidmi zdola, na základně života 

a zkušeností z různých míst Ji-

čínska. To je myšlenka nanejvýš 

demokratická a spravedlivá. 

A určitě inspirující.

KL: Letošní udílení Štefanů 
bylo pro Kopidlno významné 
hned z několika důvodů. Pro-
bíhalo ve zdejší sokolovně a 
za účasti vzácného hosta, no-
vopečeného čestného občana 
města Zdeňka Svěráka. Necí-
tíš se jako letošní štefanský 
laureát trochu zastíněný?

To v žádném případě. Nao-
pak, pan Svěrák, ač celý život dě-
lal něco jiného, cítí se stále být 
učitelem, kterým byl na počátku 
své celoživotní bohaté pouti. 
Být oceněn za jeho přítomnosti 

považuji za mimořádný zážitek 

a štěstí. Dokonce mám pocit, že 

mi jeho přítomnost k úspěchu 

tak trochu pomohla.

KL: Jak hodnotíš letošní vy-
hlašovací večer? Sokolovna 
praskala ve švech, ale nešlo 
si nevšimnout některých or-
ganizačních škobrtnutí v prů-
běhu programu. Co je podle 
tebe při takové události nejpodstatnější 
a nad čím se dá přimhouřit oko?

Tak v prvé řadě jsem rád, že se tato výji-

mečná kulturní akce po několika odkladech 

konečně do Kopidlna dostala. Viděl jsem 

několik předchozích Štefanů a nemyslím si, 

že by se průběh večera v Kopidlně od těch 

předchozích nějak významně lišil. Jde tam 

hodně o improvizaci, schopnosti mode-

rátorů, ale i náladu a chování samotných 

pozvaných účastníků – nominovaných na 

ceny. Myslím, že se až nečekaně povedl do-

provodný kulturní program, za který je třeba 

všem aktérům poděkovat.

Kopidlno mělo navíc právě Zdeňka Svěrá-

ka a jeho ocenění čestným občanem města. 

Tím se posunulo jako organizátor o stupínek 

výš nad ty předcházející. Nelze ale nevidět 

evidentní nedostatky. Velkou slabinou bylo 

ozvučení sálu. V přísálí neslyšeli (a také nevi-

děli) účastníci z dění na jevišti skoro nic. Také 

pokus o prodloužení programu o diskotéku 

nevyšel tak, jak pořadatelé čekali. Není to 

prostě v tradici těchto setkání a účastníci 

přijeli do Kopidlna kvůli něčemu jinému.

KL: Jak si své štefanské ocenění užíváš? 
Už po vyhlášení jsi byl v obležení gratu-
lantů. Co ti řekla tvoje paní?

Samozřejmě, že si to užívám. Opravdu 

jsem neměl do poslední chvíle ani tušení, 

že poctu získám. Gratulací bylo mnoho, 

další přišly v e-mailech, ale i v náhodných 

setkáních s docela neznámými lidmi, kteří 

mi blahopřáli a vyjadřovali uznání tomu, co 

jsem dělal a dělám. Nevím, co lepšího může 

člověka po celoživotním veřejném snažení 

potkat, a jsem šťasten, že se mi takového 

uznání dostalo. A moje paní? Prožívala to na-

plno se mnou a já věřím, že cítila, že na mém 

úspěchu má svůj nezpochybnitelný podíl. 

To jsem konečně zdůraznil i ve svém vystou-

pení při předání ceny.

KL: Bez ustání z tebe čiší zdravý optimiz-
mus a životní zkušenosti umíš předat tak, 

že to nikdy nevyzní jako pou-
čování. Mnohokrát si říkám: 
takhle bych chtěl taky dopad-
nout, a ani bych k tomu už ne-
vyžadoval Jivínského Štefana 
(smích). Prozraď nám, co je 
k tomu potřeba.

To vyplývá z mého životní-

ho kréda. Nevystavovat sám 

sebe, ale nechat za sebe hovo-

řit výsledky své práce. To jsem 

si kdysi v raném mládí přečetl 

z myšlenek J. A. Komenského 

a to funguje i dnes. A pak, v žád-

né činnosti by člověk neměl pra-

covat sám. Je radost mít kolem 

sebe další lidi, kteří chtějí a umě-

jí dělat něco společně s vámi. 

A těmto lidem je třeba dávat co 

nejvíce příležitostí. To se mi da-

řilo při vyhledávání šachových 

talentů, ale i dnes, kdy s žáky 

kopidlenské školy předvádíme 

schopnosti při psaní na kláves-

nici počítače. Takže pramenem 

životního úspěchu je správná 

volba činnosti, vytrvalost a vůle, 

pracovitost a dobří a spolupra-

cující přátelé...

KL: Čerstvě ses rozhodl vy-
dat se na dráhu polovičního 
důchodce, ale na bačkory a 
houpací křeslo asi ještě ne-
pomýšlíš, jak můžou čtenáři 

KL dokumentovat. Co je pro tebe v životě 
nejdůležitější a jaké cíle si kladeš do bu-
doucna? Nebo máš pocit, že už jsi dokázal 
všechno, co jsi chtěl, a Jivínský Štefan byl 
tou symbolickou tečkou?

Opravdu to k tomu svádí. Navíc s roky 

přibývá únava a nejrůznější nemoci. Nevím, 

kolik toho mám ještě před sebou. Ale i na-

dále bych se rád držel dvou svých životních 

axiomů: 1. Optimistický pohled na svět a lidi 

kolem sebe. 2. Aktivní způsob života, který 

neznamená jen poslouchat a sedět, ale být 

v pohybu a ke všemu, co dělám a čeho se 

účastním, se jasně a zřetelně vyjadřovat. 

To by mělo být vlastní každému člověku, kte-

rý je hoden toho jména.

Rozmlouval Martin Žantovský

Je radost mít kolem sebe lidi, kteří chtějí 

a umějí dělat něco společně s vámi
„Lidem je třeba dávat co nejvíce příležitostí. To se mi dařilo při vyhledávání šachových talentů, ale i dnes, kdy s žáky 
kopidlenské školy předvádíme schopnosti při psaní na klávesnici počítače,“ prozrazuje v rozhovoru čerstvý držitel 
Jivínského Štefana za dlouhodobý přínos Oldřich Suchoradský.

Oldřich Suchoradský se po léta věnuje práci s mládeží, spolupořádá kulturní 
akce, vede kroniku a knihovnu v Mlýnci, přispívá pravidelně do regionálních 
periodik a zasloužil se také například o šachovou reprezentaci Kopidlna
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Žáci v Běcharech předvedli vlastní výrobky
a pobavili publikum vtipnými scénkami

Dne 19. prosince se uskutečnila v Zá-

kladní a Mateřské škole v Běcharech tra-
diční vánoční akademie.

Začala vánočními trhy. Žáci zde prodá-
vali své vlastní výrobky. Většina výtvorů 
vznikla pod vedením paní vychovatelky 
Libuše Šoltysové, která má úžasné nápa-
dy. Perníky a cukroví, které žáci prodáva-
li, upekli a ozdobili v kroužku vaření pod 
vedením kuchařek Drahomíry Vodákové a 
Zuzany Plítkové. Účast veřejnosti byla hoj-
ná a žáci si vydělali 4500 Kč. 

V další části akademie vystoupily děti 
z MŠ pod vedením učitelky Alexandry 
Kettnerové. Tento velmi nápaditý pro-
gram nazvala paní učitelka „Velký čertov-
ský rej“. Děti si vyrobily čertovské kostým-
ky. Jeviště se proměnilo v peklo a děti zde 
recitovaly, zpívaly a hrály hry s čertovskou 
tematikou. Celé vystoupení bylo velmi 
roztomilé a působivé.

Další část programu patřila žákům zá-
kladní školy. Nejprve zahráli tři scénky, 
které nastudovali ve vlastní režii. První se 
jmenovala „Cesta autobusem z Běchar do 
Jičína přes Vršce“, druhá „Teleshoping“ a 
třetí „Jste slabší, máte padáka“. Publikum 
se velmi bavilo.

Dívky, které navštěvují taneční kroužek 
paní učitelky Alexandry Kettnerové, před-
vedly své pohybové umění. 

Následovalo pásmo poezie a písní s vá-
noční tematikou. V závěru celé akademie 
zahráli žáci III., IV. a V. ročníku poetické 
představení v režii ředitelky školy Evy Kap-
rálové „Šťastný princ“. S tímto představe-
ním, které upravila Eva Kaprálová podle 
Oscara Wilda, se žáci zúčastní Dětské scé-

ny. Podle reakcí publika lze konstatovat, že 
toto netypické představení podbarvené 
úžasnými rockovými skladbami zapůsobi-
lo tak, jak si aktéři představovali.

Ve škole pracuje celá řada zájmových 
kroužků. Akce, jako je např. vánoční aka-
demie, jsou pro žáky jakousi zpětnou 
vazbou jejich mimoškolního snažení – a 

samozřejmě též pro vedoucí těchto zá-
jmových útvarů. 

Vánoční akademie byla - jak pro žáky, 
tak pro pedagogy školy - důkazem, že má 
naše školní i mimoškolní práce smysl. Dě-
kujeme všem, kteří si našli čas a zúčastnili 
se této akce.

Mgr. Eva Kaprálová, ředitelka školy
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Našli jste na půdě netopýry?
V Kopidlně to nebude poprvé

Netopýři mají mezi savci výsadní posta-
vení díky své schopnosti aktivního letu. 
Kromě této vlastnosti je mimořádný i jejich 
životní cyklus.

Na jaře se samice netopýrů shromažďují 
do tzv. mateřských neboli letních kolonií. 
Zde rodí a odchovávají mláďata. V této době 
samci obvykle obývají jiné úkryty, a to buď 
jednotlivě, nebo v menších skupinkách. 
U většiny našich druhů netopýrů samice 
rodí každoročně jen jedno mládě, které kojí 
přibližně měsíc. Mláďata často zůstávají 
v blízkosti svých matek i po dosažení vzlet-
nosti a získávají tak znalosti o tradičních 
úkrytech. Koncem léta a na podzim se obě 
pohlaví setkávají v různých přechodných 
úkrytech, kde se páří. Spermie však zůstá-
vají v těle samice po celou zimu neaktivní 
a k vlastnímu oplození dojde až na jaře. 
Zimní období přečkávají netopýři v zimním 
spánku (hibernaci). Po skončení zimního 
spánku se netopýři rovněž objevují v růz-
ných typech přechodných úkrytů.

Životní cyklus netopýrů má tedy v pod-
statě čtyři hlavní fáze, které je třeba chápat 
samostatně i z hlediska ochrany těchto ži-
vočichů. Nás bude především zajímat fáze 
letních kolonií (duben až srpen).

Úkryty letních kolonií se liší podle spe-
ci5ckých nároků jednotlivých druhů. Pů-
vodními typy úkrytů jsou stromové dutiny, 
skalní štěrbiny, a především jeskyně. Člo-
věkem vybudované stavby však mají často 
podobné vlastnosti jako tyto původní úkry-
ty, a tak v současnosti celá řada druhů neto-

pýrů sídlí právě v budovách. Letní kolonie 
se mohou nacházet na půdách kostelů, far, 
zámků a větších stodol, ale také v úzkých 
štěrbinách pod střešní krytinou a pod pod-
bíjením či za dřevěným obložením chat, 
chalup, stodol a seníků, ve škvírách kolem 
oken, za okenicemi, pod podlahami apod. 
Jsou známé i letní kolonie netopýrů ve vět-
racích šachtách nebo v různých štěrbinách 
panelových domů na sídlištích. Kromě toho 
však lze netopýry nalézt i ve stromových 
dutinách (a v ptačích či netopýřích bud-
kách), pod kůrou starých stromů či na mys-
liveckých posedech.

Najdete-li ať už cíleně, nebo náhodně 
netopýry na některém z uvedených míst, 
informujte prosím městský úřad. Do Kopi-
dlna každoročně zajíždějí chiropterologové 
(specialisté na netopýry), kteří vám sdělí, 
jaký druh u vás žije, a poradí, jakým způso-
bem máte ve společnosti netopýrů žít, aby 
jste si vzájemně nepřekáželi.

Jiří Rejl

O autorovi

Autor je nejen poradcem v ochraně pří-

rody a krajiny, ale také přímo realizuje 

konkrétní opatření, která vedou k ochra-

ně fauny a $óry. Každoročně v Kopidlně 

kontroluje zatím jedinou známou mateř-

skou kolonii netopýra velkého. Bude jich 

díky vám kontrolovat víc?

Jediná známá letní kolonie netopýra velkého (Myotis myotis) na jedné z kopidlenských půd

Milé čtenářky, odvážní čtenáři, v tomto vydání 
Kopidlenských listů vám nabízím několik zajíma-
vých receptů ke kávičce.

Medový koláč s tvarohem

1 hrnek hladké mouky, 2 lžíce moučkového 
cukru, 1 lžička prášku do pečiva, 1/2 kostky tuku, 
špetka soli, ovoce, mouka na posypání válu, tuk na 
vymazání plechu

Náplň: 4 lžíce medu, 1 lžička mleté skořice, 
2 vejce, 1 kostka měkkého tvarohu

Hladkou mouku s práškem do pečiva a špet-
kou soli prosejeme na vál, přidáme pokrájený tuk, 
moučkový cukr a vypracujeme těsto, které rozvá-
líme a vyložíme jím dno a stěny středně velké, tu-
kem vymazané koláčové formy. Přečnívající okraje 
odřízneme a koláč uložíme na půl hodiny do chla-
du. Poté na těsto naneseme polovinu tvarohové 
náplně, kterou jsme připravili utřením měkkého 
tvarohu s medem, vejci a skořicí, naskládáme ovo-
ce a na ně navršíme druhou polovinu tvarohové 
směsi. Povrch koláče poprášíme skořicí a pečeme 
v mírně vyhřáté troubě asi 35 minut.

Vinný koláč

2 hrnky polohrubé mouky, 1 hrnek červeného 
vína, 1 hrnek cukru krupice, 2 lžíce kakaa, 1 a 1/2 
lžičky mleté skořice, 1 kostka tuku, 4 vejce, 2 vanil-
kové cukry, 1 prášek do pečiva, špetka soli, tuk a 
mouka na vymazání a vysypání dortové formy

Žloutky, krupicový cukr a tuk utřeme do pěny, 
postupně přidáme vanilkový cukr, skořici, kakao, 
osolenou polohrubou mouku, prášek do pečiva 
a přilijeme červené víno. Nakonec lehce vmíchá-
me z bílků ušlehaný tuhý sníh. Vše promícháme 
a vypracované těsto nalijeme do tukem vyma-
zané a moukou vysypané dortové formy. Vinný 
koláč pečeme ve vyhřáté troubě 50-60 minut. 
Při slavnostní příležitosti můžeme povrch koláče 
ozdobit šlehanou smetanou, do které lžící utvo-
říme důlky a do nich nalijeme trošku vaječného 
koňaku.

Sachr dort

1/2 hrnku oleje, 1/2 hrnku cukru krupice, 2 lžíce 
hrubé mouky, 4 vejce, 4 pudinkové prášky s kaka-
ovou příchutí, 1 prášek do pečiva, zavařenina, tuk 
a mouka na vymazání a vysypání dortové formy, 
šlehaná smetana na ozdobení

Čokoládová poleva: 1 rozlámanou čokoládu na 
vaření zahříváme ve vodní lázni společně s 1-2 lží-
cemi ztuženého tuku. Voda se nesmí vařit, jinak se 
poleva srazí.

Vejce s cukrem ušleháme do husté pěny. Postup-
ně přilijeme olej, zahustíme hrubou moukou smí-
chanou s práškem do pečiva a přidáme pudinkové 
prášky. Dobře promícháme, zpracované těsto vlije-
me do tukem vymazané a moukou vysypané dor-
tové formy a ve středně vyhřáté troubě upečeme. 
Vychladlý dort rozkrojíme, naplníme pikantní zava-
řeninou a povrch dortu polijeme čokoládovou po-
levou. Před podáváním ozdobíme na řezu jednotli-
vé díly dortu ušlehanou smetanou.                     (JaN)

Jarní recepty
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V jičínské Masarykově obchodní akademii se uskutečnil 4. ročník 

Talentové soutěže v psaní na klávesnici počítače. Ani účast 4 zá-

kladních a 2 středních škol nezabránila kopidlenským talentům 

v triumfu. Nečekanou celkovou vítězkou se stala jedna z nejmlad-

ších účastnic, žákyně 7. třídy ZŠ Kopidlno Šárka Hanušová. Velmi 

těsně porazila loňského vítěze Pavla Nováka, který je žákem 9. roč-

níku. Třetí skončil opět kopidlenský žák 8. ročníku Ondřej Černov-

ský. Mezi v pořadí desítkou nejlepších byli též úplní začátečníci ze 

6. ročníku, z nichž nejlépe se umístila Renata Stránská.               (osu)

Talenty jsou z Kopidlna

Pohled do soutěžního sálu na reprezentanty Kopidlna. Vpředu ví-
tězka soutěže Šárka Hanušová, vedle ní Káťa Komárková a Radka 
Zajícová ze 6. ročníku.

Vítězná Šárka Hanušová přijímá ceny od ředitele Poštovní spoři-
telny z Pardubic ing. Bárty.

Bambiriáda 2008: setkání organizací dětí a 
mládeže tentokrát proběhne v Poděbradech

Celostátní setkání organizací pracujících 
s dětmi a mládeží s názvem Bambiriáda jistě 
není třeba zvlášť představovat. V Nymburce 
již proběhly dva úspěšné ročníky a zhlédlo ji 
několik tisíc návštěvníků. Tentokrát se Bam-
biriáda pro rok 2008 přesune do Poděbrad.

Tuto největší přehlídku činností sdruže-
ní dětí a mládeže a středisek volného času 
pořádá již od roku 1999 Česká rada dětí a 
mládeže. Každý rok ji v celé České republi-
ce navštíví více než 200 000 lidí. Náš region 
se zapojil v roce 2006 a 2007, kdy proběhla 
Bambiriáda v Nymburce. Pro letošní ročník 
ji chceme posunout zase o kousek blíž k no-
vým návštěvníkům.

Do tohoto ročníku vstupuje celkem 28 
měst z celé České republiky. Celostátní ter-
mín pořádání je od 22. 5. do 25. 5. 2008. Zá-
štitu nad celou akcí Bambiriády pro tento rok 
přijali např. ministr školství Ondřej Liška či 
ministr kultury Václav Jehlička.

Ta poděbradská bude probíhat pod zá-
štitou hejtmana Středočeského kraje Pe-
tra Bendla a proběhne tradičně v pátek 
23. května, bude trvat do soboty 24. květ-
na 2008 v zámeckém parku v Poděbradech 
a přilehlých prostorách. Do této chvíle je 

přihlášeno 25 sdružení, které zde předsta-
ví veřejnosti svou činnost v podobě aktiv-
ních prezentací, 28 sdružení si připravuje 
svá pódiová vystoupení. Určitě bude na co 
se dívat. Hlavní organizátoři, kterými jsou 
zejména DDM Symfonie Poděbrady, Junák 
svaz skautů a skautek ČR a další, se již ně-
kolik měsíců scházejí, plánují, připravují a 

zajišťují vše potřebné pro letošní ročník.
Zúčastněné organizace představí ukázky 

svých činností, hry, soutěže, nejrůznější pó-
diová vystoupení, prezentace Armády České 
republiky, hasičů s jejich oblíbenou bublin-
kovou show, uvidíte cyklistickou exhibici na 
rampách na náměstí, večerní koncert mla-
dých kapel a mnoho a mnoho dalšího. Podě-
bradská Bambiriáda se stejně jako obě pře-
dešlé nymburské snaží přiblížit také zrakově 
postiženým, prezentace jednotlivých sdruže-
ní budou uzpůsobeny i pro tyto návštěvníky.

V celém prostoru bambiriádního městečka 
bude zakázáno kouření a podávání či pití al-
koholických nápojů, ale to je přece samozřej-
mé, vždyť se jedná o největší dětskou akci to-
hoto roku! Již teď se můžete těšit na květen, 
Bambiriáda 2008 v Poděbradech bude jistě 
stát za to.

Za organizační štáb Bambiriády 2008

Marek Velechovský a Gabriela Naušová



březen 2008 strana 11

16. 11. 1918

Tomáš Garrigue Masaryk 

(1850-1937, první prezident Československa 
v období 1918-1935) 

Alois Jirásek

(1851-1930, spisovatel, zaměřený zejm. na 
historii, Východočech)

Dr. Karel Kramář

(1860-1937, první předseda vlády Českosloven-
ska v období 1918-1919)

Václav Klofáč

(1868-1942, první ministr národní obrany 
(zeměbrany) v období 1918-1920)

Josef Staněk

(podrobnosti nezjištěny);
V „protokolu o schůzi obecního výboru konané 
18. září 1918 uvedeno „Jelikož na návrh pana 
radního Míška by též jmenováni byli čestnými 
měšťny poslanci Klofáč, Staněk a Haberman, 
odloženo jmenování k projednání v příští 
schůzi“; v „protokolu o schůzi obecního výboru 
konané 16. listopadu 1918“ uvedeno „Pánové 
Alois Jirásek, Dr. Karel Kramář, Josef Staněk, 
Gustav Haberman a Tom. G. Masaryk dle ode-
vzdaných hlasovacích lístků všehlasně zvoleni 
čestnými měšťany v Kopidlně“; v seznamu 
českých osobností 20. století je uveden Staněk 
pouze František, 1867-1936, agrární politik, 
Staněk Josef v seznamu uveden není.
 
Gustav Habermann

(1864-1932; ministr školství a národní osvěty 
v období 1918-1920, ministr sociální péče 
v období 1921-1925)

22. 9. 1927 

Josef Kotlář

(ze Pševsi; okresní starosta; podrobnosti 
nezjištěny); 
V„zápisu o zasedání městského zastupitelstva 
v Kopidlně 22. 9. 1927“ uvedeno: „Na progra-
mu: Jmenování pana Josefa Kotláře, okresního 
starosty, čestným občanem města Kopidlna. 

Bylo voleno lístky. Odevzdáno 23 hlasovací 
lístky. Scrutinium provedli pp. Svěrák, Jedlička. 
22 lístky bylo pro, 1 lístek byl prázdný. Byl tudíž 
p. J. Kotlář ze Pševse zvolen čestným občanem 
města Kopidlna.“

23. 5. 1930 

Bohumír Bradáč

(1881-1935, ze Židovic; ministr zemědělství 
1929-1932, ministr národní obrany 1932–1935; 
čestné občanství uděleno na mimořádném 
zasedání městského zastupitelstva 23. 5. 1930, 
jmenování ministra p. Bohumíra Bradáče čest-
ným občanem bylo jediným bodem zasedání) 

v roce 1945
ze zápisu v kronice, popis let 1940-1945, v části 
týkající se roku 1945:

„Ve slavnostní schůzi Národního výboru byli 
jednomyslně jmenováni čestnými občany měs-
ta president Dr. Edvard Beneš, ministr školství 
a osvěty prof. Dr. Zdeněk Nejedlý, poslanec 
Jóža David, předseda vlády Zdeněk Fierlinger a 
Monsignore Dr. Šrámek.“

Dr. Edvard Beneš

(1884-1948; druhý prezident Československa 
v období 1938–1948, z toho 1938–1945 v exilu)

prof. Dr. Zdeněk Nejedlý

(1878-1962; literární historik, komunistický 
politik, ministr kultury 1945-1953)

Joža David

(1884-1968, náměstek předsedy vlády 1945)

Zdeněk Fierlinger

(1891–1976, sociálnědemokratický, později ko-
munistický politik, předseda vlády 1945-1947, 
místopředseda vlády 1948-1953 aj. politické 
funkce)

Monsignore Dr. Jan Šrámek

(1870-1956, kněz, politik, předseda ČSL 1919-
1938 a 1945-1948, ministr 1922-1938, předseda 
Exilové vlády 1940-45, od r. 1948 do konce 
života vězněn)

V době od vzniku Československé republiky, tj. od roku 1918,
se stali čestnými občany města Kopidlna: 

Kopidlno má od roku 1918 přes desítku čestných občanů
Zastupitelstvo města Kopidlna letos 

udělilo čestné občanství Zdeňku Svěrá-
kovi. Listinu osvědčující udělení čestného 
občanství Zdeněk Svěrák osobně převzal 
z rukou starosty města Josefa Táborského 
při slavnostním večeru při příležitosti pře-
dávání ocenění Jivínský Štefan.

Zdeňka Svěráka a jeho tvorbu jistě není 
třeba představovat. Jak vzpomněl při pře-
vzetí čestného občanství, v Kopidlně prožil 
dva roky svého dětství; chodil zde do dru-
hé a třetí třídy a doba zde prožitá byla pro 
něho zdrojem inspirace pro pozdější dílo. 
Podrobnosti se můžeme dovědět v doku-
mentu Tatínek, který je možno zhlédnout 
v kopidlenské knihovně.

Návrh na udělení čestného občanství 
Zdeňku Svěrákovi podal loni JUDr. Jaro-
slav Veselý, kterého někteří Kopidlňáci pa-
matují jako učitele na zdejší zahradnické 
škole a z doby pozdější jako jednoho ze 
zakladatelů dnes již tradiční akce Jičín - 
město pohádky.

Při zmínce o udělení čestného občan-
ství jistě každého napadne, zda Kopidlno 
v minulosti nějaké čestné občany mělo a 
kdo jimi byli. Ke zjištění poslouží archivy, 
v tomto případě jsme hledali v jičínském 
pracovišti státního archivu.

O volbě čestných občanů (v r. 1918 pou-
žíván termín „čestní měšťané“) jsou zmínky 

v obecní kronice, většinou však bez data 
a bez bližších údajů. V zápisech z jednání 
městského zastupitelstva pak jsou údaje 
podrobnější, včetně např. způsobu hlaso-
vání a počtu hlasů. Někde jsou uvedeny 
funkce, které jednotlivé osobnosti v době 
jmenování čestnými občany vykonávaly, 
jinde jakékoli podrobnosti chybí.

Zápisy ze zasedání městského zastupi-
telstva z let 1939 až 1945 nejsou v archivu 
uloženy, čestná občanství udělená v roce 
1945 jsou zmíněna v kronice, avšak bez 
přesnějších údajů. 
Údaje o letech narození a úmrtí aj. údaje o 

osobnostech jsou čerpány z internetu. 
Lenka Kropáčková

...vylákal mnoho kopidleňáků k prvému 
jarnímu výletu do přírody. Jedno z nej-
krásnějších míst k vycházce najdete u 
rybníka Bučice u Rožďalovic. Dostane-
te se tam pěšky, asi po 2km vycházce 
z Rožďalovic, nebo 10 km dlouhou 
lesní vyjížďkou na kole z Kopidlna. Na 
konci cesty vás čeká krásně upravená 
ekologická farma s koňmi, kozami, do-
mácí drůbeží a hospůdkou s terasou 
nad hladinou rybníka. Jedinečné místo 
k pozorování jarní krajiny a probouzejí-
cí se přírody. Toto výletní místo by pro-
to nemělo uniknout pozornosti niko-
mu, kdo je milovníkem našeho kraje. 

Prosluněný víkend

Na Bučici nechybí staré mlýnské kolo 

s hlídajícím vodníkem a zdařilá maketa 

větrného mlýna

Tip  na  vý let
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Historie kopidlenského šachu V:
dívky za šachovnicí byly silnou zbraní

Dnes není dívka za šachovnicí žádnou 

raritou, ale vždycky tomu tak nebylo. Naše 

šachové středisko v rozvoji dívčího šachu se-

hrálo svým způsobem průkopnickou roli. Za 

to, že jsme neměli o děvčata za šachovnicí 

nikdy nouzi, lze vděčit šťastné shodě okol-

ností. Vedli jsme v kroužku děti jako man-

želé. A právě příklad vedoucí - paní učitelky 

Suchoradské, která šachy hraje, byl dívkám 

tou největší inspirací.

Menší konkurenci mezi dívkami vděčí 

děvčata za rychlejší cestu k úspěchům. Oč 

byla v počátcích nácviku rychlejší, o to těžší 

to bylo později, protože na samém vrcholu 

byla konkurence mezi dívkami mimořádně 

silná. Nejlepší děvčata směle konkurovala 

ve srovnatelných soutěžích chlapcům. Bylo 

tomu tak proto, že se nejlepší šachistky ne-

vyhýbaly partiím s chlapci a od nich se mno-

ho naučily. Ono to ani jinak nešlo. Speciální 

dívčí turnaje u nás v té době žádné nebyly. 

Až později se jich několik objevilo. Je ale 

pravda, že ve všech významných soutěžích 

družstev existovala speciální „dívčí“ šachov-

nice, pro podporu ženského šachu.

Povinnost mít v družstvu ženu se přenesla 
z žákovských soutěží i do soutěží dospělých 

a přetrvává v nich dodnes. Prvou takovou 

soutěží žáků byly celostátní přebory v Zaje-
čicích, kde v sedmičlenném družstvu hrála 

povinně na poslední šachovnici dívka. Zpo-

čátku to byl problém i pro nás. Bylo třeba vy-
chovat kvalitní hráčku na úrovni nejlepších 

chlapců, a to nějaký rok trvá. Nejdříve se to 
na kopidlenské škole podařilo Evě Lejsko-
vé a Mileně Levendovské. Později jsme už 
s „dívčí“ šachovnicí problémy neměli. Nao-
pak, právě tato šachovnice byla naší silnou 
zbraní. Děvčata tvořila vždy asi 1/3 všech 
členů oddílu mládeže. 

Vzpomeňme největších dívčích šacho-
vých osobností z Kopidlna a Rožďalovic. 
Na prvním místě musíme jmenovat Hanku 
Knížkovou. Šachy začala hrát už na 1. stup-
ni základní školy a brzy se svým talentem 
a pílí vypracovala na vynikající hráčku, kte-
rá rozhodovala utkání, v partiích proti těm 
nejsilnějším chlapcům. Památné jsou její 
souboje v utkáních s Českými Budějovicemi. 
V roce 1976 se stala přebornicí Východočes-
kého kraje v kategorii žákyň. Další osobností 
byla trojice tří Š: Milena Škaloudová, Míma 
Špíglová a Blanka Ša=erová. Tato trojice 
vytvořila družstvo, které dokázalo porážet 
tu nejsilnější konkurenci. Dva roky po sobě 
děvčata vyhrála v Pardubicích krajský přebor 
dívčích žákovských družstev. Další hvězdič-
kou byla Maruška Řeháková, která se stala 
vůbec prvou hráčkou II. výkonnostní třídy 

Hana Knížková, největší „legenda“ kopidlenského šachu

Alena Vávrová, největší naděje rožďalovického šachu

pokračování na straně 13
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v našem kroužku. Z pozdějších let se doká-
zala výrazně prosazovat i Eva Suchoradská, 
která ve všech celostátních sou-
těžích dívek do 15 let skončila 
v konečném pořadí vždy mezi 
dvacítkou nejlepších.

Mnoho dívek – šachistek 
vyrostlo na škole v Rožďalo-
vicích. Krajskou přebornicí 
středních Čech se v roce 1978 
stala Milena Horáčková a o rok 
později její mladší spolužačka 
Jana Renčová. Dařilo se jim i 
v celostátních soutěžích. V roce 
1980 skončila Petra Svobodo-
vá v Patincích u Komárna na 
mistrovství republiky do 12 let 
na 3. místě. A jak jsme již v mi-
nulém pokračování „historie“ 
psali, vyhrála Alenka Vávrová 
v roce 1982 přebory republiky 
do 16 let.

Velké úspěchy jsme sklízeli 
na dívčích turnajích. Už dříve 
jsme připomenuli náš turnaj 
Prstýnky. Celkem jsme organi-
zovali 15 ročníků tohoto dívčí-
ho turnaje. Měl svoji atmosféru 
a velkou oblibu. Od prvého 
ročníku, který se hrál v roce 
1973 v Jičíně za účasti 26 dívek, 
počet účastnic neustále rostl a 
vrcholu dosáhl v roce 1987, kdy 
přijely do Rožďalovic na turnaj 
104 hráčky z 31 oddílů. Turnaje 
se hrály v příjemném prostředí jídelny zá-
vodu Strojobal v Rožďalovicích. Zajímavostí 
turnaje bylo vyhlašování výsledků podle 
roku narození – tři nejlepší v každé katego-
rii obdržely „prstýnky“. V soutěži jsme byli 

mimořádně úspěšní a jen výpis nositelek 
„prstýnků“ za všechny pořádané ročníky by 
vydal na několik stránek. Můžeme se poch-
lubit tím, že naším turnajem prošly všechny 

současné reprezentantky naší republiky, 
počínaje Petrou Krupkovou z Kolína, Marce-
lou Zolmanovou-Vaňkovou z Brandýsa n. L., 
sestrami Hájkovými z Chrudimi , Janou Staň-
kovou z Prahy a dalšími.

Dívčí šachová historie našeho střediska 
mládeže je bohatá a velmi úspěšná. Platí o ní 
ale to, co platí o ženském šachu všeobecně. 
Má nejistou perspektivu. Většina výborných 

hráček s přechodem do dospě-
losti se zájmem o šachy končí. 
Někdy vinou partnerů, kteří jim 
jejich časově a intelektuálně 
náročnou aktivitu zarazí, jindy 
se tak rozhodnou samy, na zá-
kladě běhu života, kam šachy 
jako životní směřování pro 
ženu nejsou vhodnou volbou. 
To ale nijak nesnižuje vynikající 
bilanci kopidlenských a rožďa-
lovických hráček.

 Výčet úspěchů šachistek na-
šeho šachového střediska by 
byl dlouhý. Podstatnější však 
bylo, že se v Kopidlně šachu vě-
novalo tolik děvčat. Jednu dobu 
se ve Východočeském kraji uvá-
dělo, že v Kopidlně hraje tolik 
děvčat jako ve všech zbývajících 
oddílech kraje dohromady.

Kolektivním snímkem výkvětu 
dívčích nadějí ukončíme výčet 
největších úspěchů střediska Ko-
pidlno a Rožďalovice. Připomíná 
vítězství našeho družstva na 
dívčím turnaji O kouzelné oříšky 
v Praze 17. -18. září 1978. O tento 
mimořádný úspěch se zaslouži-
ly: Marcela Runčíková, Ivana Hla-
vatá, Svaťka Runčíková, Soňa Va-
vroušková z Kopidlna a Milena 
Horáčková s Petrou Svobodo-

vou a Milenou Boudnou z Rožďalovic a řada 
dalších dívek, které vidíme na snímku. Turnaj 
byl naším vůbec prvým a hned maximálně 
úspěšným vystoupením společné reprezen-
tace obou škol.                    Oldřich Suchoradský

Jana Krumpholcová z Rožďalovic, později jeden rok působila jako učitelka na 

kopidlenské základní škole

pokračování ze strany 12
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Vyznamenání pro bratry Mašíny?

Rodina z Chroustova přišla o syna

Když jsem slyšel v televizních zprávách, 

že předseda naší vlády Topolánek udělil vy-
znamenání vrahům Mašínovým, tak mě to 
pozvedlo že židle, a musím se proto podělit 
s lidmi, kteří tu dobu nepamatují. Je však 

smutné, že Topolánka za tento čin chválí i 

mnoho politiků, což by T. G. Masaryk nazval 
Hulvátov.

Já jsem v padesátých letech sloužil na 
vojně jako ostatní kluci a nemohli jsme si 

vybírat, kde si tu vojnu odbudem. Někdo 

měl tu smůlu, že sloužil na čáře - na hrani-
cích. Chtěl bych uvést jeden příklad, který 
se přihodil mému kamarádovi Josefu Ulri-
chovi z Chroustova.

Pepík měl hlídku s vojínem Dobřichov-
ským. Toho dne ráno v 8.07 hodin do hro-
bového ticha třeskla rána, bylo to v před-
vánoční době, před Štědrým dnem. Velitel 
zvonil na pozorovatelnu, kde měl být vojín 
Ulrich s vojínem Dobřichovským, ale nikdo 
to nebral. Okamžitě nastal poplach. Po 
chvíli pátrání se vynořila před očima osa-
mělá pozorovatelna. Kluci, pomozte, kluci, 
pomozte, vyrážel ze sebe na úpatí vysoké-
ho kolosu Pepík. Byl pohmožděný pádem 
na tvrdou půdu a střelnou ranou v zádech. 
Bylo bez vší pochybnosti, že brat Dobřichov-
ský utekl do Bavorska. Velitel uchopil pistoli 
a do výše se rozletěly dvě světlice - signál o 
pomoc a proryv do zahraničí. Potom uložili 
zraněného do gazíku a odvezli na rotu. Vo-
jín Ulrich při převozu do nemocnice zemřel. 
Západoněmecké noviny zveřejnily Ulricho-
va vraha Dobřichovského, ale neoslavují ho 
jako hrdinu, ale byl dán do vězení.

Z této události vidíme, že kdo svévolně 
sáhne na život druhému, je vrah a zločinec. 
Těžko bylo velitelům, kteří museli jet tuto 
velmi smutnou událost vysvětlovat rodi-
čům do Chroustova. Jejich lítost nad ztrátou 
syna byla bez konce. Na Pepíka spoléhali, 
až se vrátí domů, ten vrah vzal mámě dítě. 

Na těch třicet minut, které strávili velitelé 
v Chroustově, nikdy nezapomenou.

Část z dopisu, který jako poslední poslal 
Pepík rodičům: „Drazí rodiče. Předem mého 
dopisu přijměte srdečný pozdrav a stálou 
vzpomínku na Vás. Mami, ten balík jsem 
dostal, mnohokrát Vám za něj děkuji. Já se 
mám docela dobře, ale mrzí mě, že nemohu 
být doma na svátky. Co se dá dělat, někdo 
hlídat musí. Až budete o Vánocích sedět 
u stolu, tak si vzpomeňte na mě, že sedím 
v lese na čáře a musím hlídat. Ale jsou to 
poslední Vánoce na vojně, ze rok už bude-
me spolu. Mami, až budeš psát k svátkům 
Marušce nebo Rudovi, tak je pozdravuj ode 
mě. Já bych jim napsal, ale někde se mi ztra-
tila adresa...“

Až pojedete přes Chroustov, můžete se 
stavit na hřbitově, kde Pepík leží. Jeho hrob 
je stále zkrášlován květinami a fotogra5í, 
která nám připomíná stále tu tragédii. Ono 
se v tu dobu dostalo mnoho lidí na Západ, a 
nepotřebovali u toho ani nikoho zastřelit.

Antonín Erben

Hrob v Chroustově, kde odpočívá Josef Ulrich, 
mladý voják zastřelený svým kolegou, který se 
rozhodl utéct na Západ

Pololetní účtování

Koncem ledna se uzavřelo první polo-
letí školního roku. Jednodenní pololetní 
prádzniny a v našem okrese navazující 
týdenní jarní prádzniny udělaly předěl 
mezi dvěma polovinami roční školní 
výuky. Je to příležitost pro rodiče, aby 
zhodnotili pololetní účet a svým dětem 
vysvětlili, kde mají předpoklady ke zlep-
šení a co pro to budou muset v následu-
jících měsících udělat.

Stejně se zamýšlejí učitelé na ško-
lách. Většinu z nich ještě dlouho po 
klasi5kaci trápí otázka, zda své žáky 
správně a spravedlivě ohodnotili. Zda 
jim neublížili přísnou známkou, nebo 
je naopak zjevně lepším hodnocením 
neodradili od další snahy soustavně 
se učit. Je velmi těžké najít recept, jak 
dostát nárokům klasi5kace a zohlednit 
individuální schopnosti a situaci rodi-
ny každého jednotlivého žáka. Známka 
na vysvědčení je vždy jenom kompro-
misem mezi těmito hledisky. V žádném 
případě by však neměla žáka znechutit 
a otrávit, ale spíše motivovat k většímu 
úsilí a snaze.

To by měli pochopit i rodiče dětí, 
které přinesly domů vysvědčení, kte-
ré neodpovídá jejich představám o 
schopnostech dítěte. A pokud mají jiný 
názor, neměli by to v afektu ventilovat 
před svým dítětem. Lepší je domluvit si 
setkání a pohovořit o vzniklé pochyb-
nosti se samotným učitelem. Nechat 
si vysvětlit, co ho vedlo k hodnocení. 
A vzájemně se domluvit, co udělat pro 
to, aby to příští bylo ke spokojenosti 
rodičů i učitele.

Taková dohoda je projevem vzájem-
né důvěry a výrazem pochopení potřeb 
dítěte a pomůže mu víc než vyhlášená 
válka mezi rodinou a školou, kde jde o 
to, kdo má v pohledu na schopnosti dí-
těte pravdu a poslední slovo...

Oldřich Suchoradský

Několik pohledů z velikonoční výstavy na městském úřadě v Kopidlně
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Kopidlenský rodák prof. Jindřich Severa
Nikdy bychom neměli 

zapomenout na pana do-
centa, profesora Jindřicha 
Severu, rodáka z Kopidl-

na. Byl velkým příznivcem 
našeho města. Jeho otec 
působil jako učitel na 
měšťanské škole. Láska 
ke Kopidlnu se projevila 
několika plastikami, které 
věnoval svému městu. Do-
dnes si můžete prohléd-
nout sochu dívky umís-
těnou v kopidlenském 
zámeckém parku jen asi 
sto metrů od vchodu. Je 
autorem pamětní medai-
le: „Za zásluhy o město“. 
Zajímal se o zdejší život. 
Osobně provedl výzkum 
propadlin po kanalizaci na 
náměstí i v jiných částech 
města. Zajímalo ho širší 
okolí, například Češovské 
valy. V myslích pamětníků 
je výstava z jeho díla v Ji-
číně, jejíž vernisáže jsem 
se osobně zúčastnil a také 
ji zahájil. Jeho sochy na-
jdeme v mnoha městech. 
K dokreslení vzpomínky 
na něj použiji záznamu 
v městské kronice, která 
popisuje život a význam 
svého rodáka takto:

 Docent Jindřich Severa se narodil dne 
5. dubna 1909 v Kopidlně v rodině učitele. 
Genealogie nás vede po jedné linii k zámec-
kým zahradníkům, „Severů italského půvo-
du“, po druhé linii pak přes známého sobo-
teckého hodináře Prokše k malířům Mádlům. 
Po maturitě na reálce v Jičíně byl zapsán 
v letech 1927-1931 na vysoké škole architek-
tury ČVUT, �lozo�cké fakultě K/KE a Akade-
mii výtvarných umění v Praze, kde vstup do 
školy profesora O. Španiela určil jeho sochař-
skou dráhu. Studia zakončil druhou státní 
zkouškou pro profesory kreslení a malování 
na středních školách a byl ustanoven profe-
sorem na mladoboleslavském gymnáziu. Na 
tomto místě působil až do vojenské služby 
v letech 1933-1934. Po stipendijním pobytu 
v Paříži byl přeložen na státní reálné gym-
názium ve Zlatých Moravcích. Za okupace 
v roce 1943 byl z politických důvodů pro-
puštěn, totálně nasazen. Pracoval aktivně 
v ilegálních skupinách. K výtvarné pedago-
gické práci, vždy nesmírně vážně pojímané, 
se vrací po osvobození jako asistent fakulty 
architektury na ČVUT v Praze. V roce 1947 

se stal místopředsedou přípravného výboru 
a později místopředsedou nově utvořeného 
Československého svazu výtvarných umělců. 
Tím se dostal do středu organizačního dění 
a formování výtvarného života v osvobozené 
vlasti. V roce 1965 byl jmenován docentem 
a o dva roky později je mu udělen titul kandi-
dáta věd za disertační práci o vývoji výchovy 
architekta. 

Sochařské dílo Jindřicha Severy – jehož 
výtvarnou konstantou zůstal realismus po-
hledu, transformující vždy svérázné dobové 
podněty – zahrnoval vedle tvorby medailér-
ské a drobnějších návrhů pro umělecká ře-
mesla, zejména bohatou řadu portrétů. Přes 
volnou plastiku dospěl až k rozsáhlejším ná-
vrhům a realizacím pomníků. Po více jak 40 
létech pedagogické práce odchází do důcho-
du, když se po dobu 32 let věnoval přípravě 
budoucích architektů na ČVUT.

Pan docent Severa zemřel 9. 11. 1980 
v Praze. Jeho zásluha v oblasti výtvarného 
umění je nepopiratelná. Snažili jsme se 
najít kontakty na jeho potomky. S pomocí 
knihovnice paní Romany Komárkové jsme 

Před otevřením výstavy v Jičíně zleva kopidlenský muzejník p. Křídlo, doc. Jindřich Severa, předseda MNV J. Svoboda 
a tajemník MNV J. Tomášek

navázali e-mailovou komunikaci s jeho 
dcerou Jitkou. Právě od ní jsme se dověděli 
zajímavost vážící se na sochu dívky zdobící 
zámecký park v Kopidlně. Jejím modelem 
byla právě jeho dcera Jitka.

Dále nám napsala informace o předmě-
tech z pozůstalosti svého otce. V roce 2002 
bylo město Řevnice, tak jako mnoho míst 
v naší vlasti, postiženo katastrofální po-
vodní. Většina domů ve městě byla až do 
výše 1,5 metrů zalita vodou. Patřil mezi ně 
i dům s dokumenty a pozůstalostí pana 
docenta Severy. Mnoho dokumentů bylo 
poškozeno nebo nenávratně zničeno. 
A tak se asi již nikdy nedozvíme, jak to bylo 
s kopidlenským podzemím, kterému se ve 
svých výzkumech intenzivně věnoval. Ztra-
cená je i cenná práce o Češovských valech. 
Bylo nám slíbeno, že rodina bude dál pá-
trat po dokumentech, které se váží k jeho 
rodnému městu. Příští rok uplyne sto let 
od jeho narození a rodina má zájem uspo-

řádat k tomuto výročí v Kopidlně výstavu 
dokumentující jeho život a dílo.

Jaroslav Svoboda
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Jiří Kopidlanský a Vaněk Halama z Běchar
V knize „Škůdce zemský Jiří Kopidlanský“ 

od Václava Kaplického se o Halamovi píše: 
„Vaněk Halama z Běchar byl ženat a měl syna 
Jana. Vaněk, který nejdříve byl v družině ry-
tíře Petra z Kopidlna, syna Jiříka Kopidlan-
ského, opovědníka měst pražských a spřáte-
lených měst královských a jež čítala až 200 
koní a 100 pěších, ji po nějakém čase opustil. 
Vzal s sebou šest lidí z Hradecka a odejel na 
Hradecko, kde najímal další paliče, aby zapá-
lili město Hradec Králové. Zradil ho prý ně-
jaký Puchhanzl, kterého Vaněk Halama též 
najal. Brzy na to byl Vaněk Halama chycen, 
přivezen do Prahy a uvězněn v bílé věži na 
Hradě. Byl pak mučen, souzen a přiznal se, 
že byl v družině Jiříka Kopidlanského. Po-
tom byl odsouzen k smrti a sťat. Stalo se tak 
na Pohořelci u Božích muk mezi mnohými 
oděnci, kteří byli ze Starého Města pražské-
ho v počtu několika set. A ten Halama mno-
ho věděl na některé pány a rytíře o tom, že 
jsou Kopidlanského přechovávači a pomoc 
mu činili lidmi, koňmi i penězi proti praža-
nům a jiným městům.“

O rodině Halamů z Běchar se v Ottově 
slovníku naučném píše: Halama z Běchar 

– jméno staročeského rodu zemanského, je-
hož znak byl štít poloviční s křídlem v jedné 
a dvěma pruty pošikem položenými ve dru-
hé polovici. Halamové se psali též z Jičína. 
Pročež se podobá, že Václav z Běchar, syn Ja-
nův, který prodal roku 1484 rychtu jičínskou, 
náležel k tomuto rodu.

Jan Halama z Běchar, syn to popraveného 
Vaňka, byl v letech 1524-1540 na dvoře v Bě-
charech. 

Dalším členem rodu byl Halama Václav, 
jak o tom svědčí zápis v deskách zemských, 
a to ze dne 12. prosince 1541, kde se píše: 
„Václav Halama z Jičína a v Běchařích přiznal 
se před úředníky pražskými, že na dědictví 
svém zase v Běchařích na dvou dvorech po-
plužních s poplužím s dědinami, lukami, háj-
kem i se vším na tom všem, což to má, paní 
Kateřině z Drahenic manželce své půl druhé-
ho sta kop grošů pražského postoupil.“

Zde je tedy potvrzeno, že v té době v Bě-
charech skutečně byly dva dvory, které oba 
v roce 1541 patřily Václavu Halamovi, asi 
synu výše uvedeného Jana Halamy. Tento 
Václav však brzy na to dvory prodal.

Další zmínka o Václavu Halamovi je v Ar-

chivu českém, díl 30, na str. 244-246, a to 
v zápise o soudním řízení:  „18. září 1555 soud 
mezní vypovídá ve sporu mezi Vilémem Trč-
kou z Lípy a na Veliši a Jindřichem a Janem, 
bratry Haukwici z Biskupic a na Kopidlně, o 
hranici mezi lesem řečeným Břízko a při ryb-
nících Kabátů a Bilce tak, že dává za právo 
Vilému Trčkovi dle obvedení svědků jeho. 
Svědkové byli mimo jiné – Václav Halama 
z Běchar, Jan Kocek z Chroustova, Jan Voj-
těch z Budčevsi atd.“

Ovšem zde podepsaný Václav Halama 
z Běchar již skutečně dvory v Běcharech ne-
vlastnil, nýbrž asi tehdy už byl hejtmanem 
Kopidlanského panstva. Jak o tom říká po-
slední zpráva o něm ještě z roku 1582.

Obec Běchary patřila již před rokem 1530 
pod statek Kopidlno. Potomek Václava Ha-
lamy - Jindřich Halama - již v roce 1555 po-
zemské statky neměl.

Tolik souhrnu o staročeské zemanské ro-
dině Halamů z Běchar, po níž se v Běcharech 
dochoval do dneška název luk a polí zva-
ných „Na Halamce“, nacházejících se podél 
potoka Stříbel směrem k Vrškům.

Irena Junková

Rytířský řád císaře Františka Josefa získal

páter F. A. Vacek dva dny před smrtí
O školství v Kopidlně víme, že tu byla již 

v roce 1361 zřízena škola, kterou zřídil Vaněk 
z Kopidlna, při chrámu pro synky okolních pánů 
a rytířů. Historie kopidlenského školství je spo-
jena s řadou osobností. Jednou z nejznámějších 
byl určitě František Alois Vacek. Narodil se dne 
12. května 1773 v Jablonném nad Orlicí. Studo-
val na gymnáziu v Litomyšli. V roce 1799 přešel 
do Prahy na studium <loso<cké, věnoval se bo-
hosloví a složil zkoušky na doktora theologie.

30. srpna 1806 započal svou kněžskou drá-
hu jako kaplan v Kopidlně a v roce 1813 se 
stal zdejším farářem. Kopidlnu zůstal věren 
až do své smrti, přestože mu bylo nabízeno 
více výnosnějších míst. Byl nejen horlivým 
knězem a výmluvným kazatelem, ale pečoval 
o zvelebení školství a vzdělání učitelů. Stal se 
význačným spisovatelem obrozenecké doby, 
kdy naše písemnictví bylo poměrně chudé. 
Za tuto činnost byl mnohokrát vyznamenán, 
a dokonce dva dny před smrtí mu byl udělen, 
jako projev uznání jeho zásluh, Rytířský řád cí-
saře Františka Josefa.

František Alois Vacek psal poučné knížky 
a články pro lid. Sledoval zvláště pokroky ze-
mědělství. V létech 1804 až 1848 bylo národ-
ní školství pod dozorem církevním. Školním 
dozorcem se stal právě farář F. A. Vacek. Staral 
se o stav učitelský a jeho vzdělání. Zavedl od 
roku 1835 povinné učitelské konference, které 
měly za úkol vzdělávat učitelstvo. Za to získal 
přízvisko: „Arciotec učitelů“. Z oboru vychova-
telství a školství zveřejnil mnoho pojednání 

a rozprav. Jak se díval F. A. Vacek na poslání 
učitele, je patrno ze slov, jež pronesl na první 
učitelské konferenci dne 19. května 1835, když 
je oslovil takto: „Školní mládež je předrahý kle-
not, který se vám k pěstování a šlechtění ode-
vzdává.“ A o rok později říká přímo učitelstvu 
kopidlenskému: „Velký úkol vašeho povolání 
jest vychování mládeže, neboť na něm závisí 
její budoucnost.“

Jeho nejoblíbenějším oborem byly studie 
dějepisné, rodopisné a místopisné. Jím se-
psaná historická pojednání z našeho kraje do-
dnes přispívají k poznání dávno zašlých časů a 
všechna jsou prodchnuta láskou k historickým 
památkám, citem k nevšedním přívodním krá-
sám a úctou k české minulosti. Páter F. A. Vacek 
je prvním zpracovatelem dějin Kopidlna. Byl to 
on, který odvozoval jméno města od kopí, ne-
boť kopí měli ve štítu rytíři Kopidlanští.

Děkan Vacek zemřel 5. března 1854 a je po-
chován na místním hřbitově. Mějme v úctě 
jeho práci i život, stejně jako práci našich před-
ků. Nezapomínejme na jejich záslužnou čin-
nost. Opatrujme jejich hroby. 

Jaroslav Svoboda, Kopidlno

• 1779 (Jablonné na Chrudimsku) - 1854 (Kopi-
dlno)

• kněz a spisovatel 
• doktorát teologie v Praze, vysvěcen 1806 
• kaplanem v Kopidlně, poté farářem v Samšíně a 

od r. 1813 opět v Kopidlně (odtud přídomek)
• od r. 1834 v kopidlanské diecézi vikářem - vý-

znamná činnost v oblasti rozvoje školství 
• vlastenec - přátelství s českými buditeli (Jung-

mann, Pešina, Sedláček, Ziegler) 

spisovatelská činnost:

• výborný kazatel - příležitostné řeči a sbírky ká-
zání (Kázání postní k vzdělání lidu křesťanské-
ho všech stavů, 1819-24; Homilie postní dle 
sv. Marka, 1826) 

• psaní i překlady naučných knížek (Užitek vště-
pení neb očkování neštovic kravských, 1815; 
Obraz dokonalého učitele, 1822) 

• příspěvky do českých časopisů (ČČM, Květy, 
Přítel mládeže, Vídeňské noviny) i do němec-
kých (Hesperus, Monatshefte des böhmisches 
Museum) 

• odborná spolupráce při tvorbě čas. Přítel mlá-
deže aneb zásoba spisů ku prospěchu a potě-
šení učitelů a vychovatelů duchovních i svět-
ských (1823-36, red. Josef Liboslav Ziegler) 

• dějepisné, rodopisné a místopisné práce (čes-
ky - Místopis a historie městyse Jablonného 
nad Orličkou, 1831; Historie farní školy Kopi-
dlanské, 1831; německy práce o Kopidlně, Šli-
kovském rodu, o hradu Veliši) 

• v rukopise dochována rozsáhlá práce o ději-
nách šlikovského rodu

Literatura:
1. Jan JAKUBEC, Dějiny literatury české II, Praha 1934 

2. Josef JUNGMANN, Historie literatury české,

     Praha 1879 

3. KNIHOPIS českých a slovenských tisků, Díl II,
     část IV., VII., Praha 1961 

4. OTTŮV slovník naučný, Praha 1904

František Alois Vacek (Kopidlanský)
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Bohumír Bradáč (1881–1935), politik, poslanec, ministr,

židovický rodák, od roku 1930 čestný občan města Kopidlna

Český politik. 1911 poslanec říšské rady 
ve Vídni, 1913 poslanec Zemského sně-
mu království českého. Po roce 1918 
představitel agrární strany, počátkem 
dvacátých let 20. století poslanec Ná-
rodního shromáždění, kde hájil zájmy 
Jičínska. V této době již aktivně spolu-
pracoval s předsedou československé re-
publikánské strany Antonínem Švehlou. 
1929-32 ministr zemědělství, 1932-35 
ministr národní obrany, od roku 1935 
předseda poslanecké sněmovny.

Bradáčova činnost na Jičínsku

Před vstupem do aktivní politické činnos-
ti se Bohumír Bradáč věnoval zemědělským 
aktivitám na svém statku v Židovicích. Ve 
své rodné obci působil zároveň jako sta-
rosta, od roku 1907 stál v čele židovických 
hasičů a později byl i starostou místního 
Sokola. Po vzniku Československa roku 
1918 se aktivně zapojoval do okresní i ce-
lostátní politiky. Z Bradáčova popudu ros-
tl také zájem o družstevnictví na Jičínsku. 
V roce 1918 se Bradáč stal spoluzaklada-
telem jičínských Rolnických družstevních 
podniků pro zpracování a prodej potravin. 
Tento podnik měl své /liálky v Kopidlně, Li-
báni a Rožďalovicích. Dne 22. 10. 1921 stál 
Bradáč v čele uvítací delegace Rolnických 
družstevních podniků během návštěvy 

prezidenta T. G. Masaryka v Jičíně. Země-
dělci jičínského okresu při této příležitosti 
důstojně prezentovali své úspěchy, kterých 
dosáhli během prvních tří let existence sa-
mostatného Československa.

Roku 1919 začal v Jičíně vycházet týdeník 
Hlas našeho venkova, jenž odrážel okresní 
politickou činnost v oblasti zemědělství a 
vyjadřoval názory politiků sdružených ko-
lem Bohumíra Bradáče. Díky Bradáčovým 
snahám došlo roku 1925 k otevření nové 
budovy jičínské rolnické školy v Soudné 
(po několika letech byla přejmenována na 

Bradáčovu rolnickou školu) a k výstavbě so-

koloven v Libáni a Kopidlně. Bradáč orga-
nizoval rovněž agrární dorost na Libáňsku 
a zasazoval se o požadavky pěstitelů řepy. 
V roce 1929 inicioval založení Podkrkonoš-

ského sboru Selských jízd.
Selská jízda se vyvinula ze selských ban-

derií, tj. selských jezdců v národních kro-
jích. Na Jičínsku vznikala banderia již od 
roku 1892 a byla vzorem spolkům, jež se 
začaly tvořit kolem roku 1927. Selská jíz-

da náležela mezi sportovní organizace a 

s ostatními tělovýchovnými spolky ji spojo-
valo zejména úsilí o dobrou fyzickou kon-
dici, vytrvalost, disciplínu, v neposlední 
řadě také vlastenectví i odhodlání bránit 
svoji vlast v případě nebezpečí. Tento spo-
lek měl obzvláště na Jičínsku velmi pevný 
základ a jeho činnost byla těsně spjata 
s tělovýchovným spolkem Sokol. Na veřej-
nosti se Selská jízda zviditelňovala zejména 

účastí na velkých slavnostech, kdy její čle-
nové na koních stávali v čele nejrůznějších 
průvodů. Bradáč viděl v existenci selských 
jízd také záruku kvalitního chovu koní. 
Z dalších Bradáčových zásluh nutno jmeno-
vat otevření druhé části jičínské okresní ne-
mocnice roku 1930, na jejímž vybudování 
se politicky podílel.

V roce 1931 byl zvolen jičínským sta-
rostou Josef Matějka a Bohumír Bradáč se 
stal jeho přítelem. Z Matějkova popudu 

uskutečnil Bradáč pro Jičín a jičínský okres 
řadu politických kroků. V letech 1930-35 se 

Bohumír Bradáč aktivně účastnil např. akcí 

pro řešení hospodářské krize, která v tomto 
období zachvátila celý svět. Za své zásluhy 
získal Bohumír Bradáč roku 1930 čestné ob-
čanství města Kopidlna, o tři roky později 
pak čestné občanství města Jičína.

Velmi vyčerpávající aktivity však způso-
bily Bradáčovo vážné onemocnění, jemuž 
nakonec roku 1935 podlehl. (Stalo se tak 
jen několik dní po úmrtí jičínského staros-
ty Matějky.) Československo tehdy ztratilo 
v Bohumíru Bradáčovi významného budo-
vatele samostatného státu.

Ilona Pluhařová

Zdroje informací:
Státní okresní archiv v Jičíně, kroniky města Jičí-
na 1918-1935
Bílková, Eva: Pod Valdickou branou, 2004
Encyklopedie Diderot, 1999

VALENTÝN V MATEŘSKÉ ŠKOLE KOPIDLNO Nejen mladí a zamilovaní slaví svátek Valen-
týna. Také děti z v mateřské škole si povídaly s paní učitelkou o tomto svátku. Děti pochopily, 
že jde o svátek všech, kteří se mají rádi. Právě proto se děti z celé školky sešly na společné 
oslavě. Starší děti nacvičily s paní učitelkou divadelní hru „O třech medvědech“, zazpívaly si 
písničky pro dobrou náladu a společně si zatančily. Slavnostní chvíli doplnila sladká odměna 
pro všechny oslavence.                                                                                Foto a text: Jaroslava Zápotocká

Mateřská škola děkuje

za sponzorské dary:

1. Rodičům Pavla Martínka 
z Bučice, kteří dětem darovali 
bonbóny, čokolády, sušenky a 
další sladkosti k „Mikuláši“ a na 
dětský karneval.

2. Paní Kateřiňákové za krásný 
dětský kočárek, ze kterého mají 
děti radost.

3. Paní Še%ové za stavebnice pro 
děti.

Kolektiv učitelek MŠ Kopidlno
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Běcharům v roce 2008

Píšeme svoji historii
chvíli je krásná, chvíli se pílí,
ale dál se jde za vytčenými cíli
za vysněnou metou,
neboť jen tak vyroste květ.
Však nejdem sami.
jde celý svět.

Život je krásný, jak mladá žena,
je-li malinko přikrášlena,
když vyjde zlehýnka
na slunnou stráň a lehce
jenom země dotýká se.
Směle nastaví skráň
to kouzlo omamné
a silnou zbraň.

Co přejeme si?
Nechť dobře vzroste každý plný klas
na našich polích
a deštík ať je zavlaží
slunko pak přidá mocnou rukou svit
a tím i půdu oblaží.
A na lukách a ve stráních
to čerstvé kvítí rozbují
svou pestrou pouť.
Ten pevný život nutno kout.

Aby i sýkorky v dutinách lip
se měly líp
a datel aby proklep každý kmen,
zda nepatří už do kamen
a chytil kdejakého brouka,
vrabci aby rozšířili svůj houf
a dbali na rajony koček,
sic by si na ně lecjaký macek trouf.

Lidi, aby měli k sobě blíž
a nic jim nebylo na obtíž
co pro obec by také udělali svou pílí.
To všechno společné je dílo
co by vykonáno bylo
pro nás i další pokolení.

Podobnou vísku, jak ženu mladou
takovou chceme mít
a my ji vytvoříme
jako náš slavný štít,
kde se ty smělé cíle kladou.

Je tu rok slávy a vzpomínání
jaká v nás byla síla.
Jen hlavu vzhůru
a s hrdostí oslavit dílo
které se nám podařilo
a nezůstávat stát.

Vždyť nám už bude devadesát,
jaká slast, když oslaví to naše
vlast Československá - dnes Česká republika.
I naše ves
s názvem Běchary.

Karel Šoltys,
prosinec 2007

P o e z i ePřehled živností v Kopidlně 
za první republiky
Kopidlno rozhodně nikdy nepatřilo mezi  velká města. Bylo tomu dříve, je tomu tak 
i dnes. Přesto svojí polohou, složením obyvatel a díky jejich aktivitám vzbuzovalo 

v okolí respekt. Vraťme se asi o 80 let zpátky, do období mezi světovými válkami, 

doby, kterou nazýváme „první republikou“. Podívejme se ve výčtu, jaké a kolik živností 

tenkrát v Kopidlně existovalo.

8 restaurací:
Radnice, Kočí, Sameš, Dvořá-
ček, Pižl, Kozelka, Na sklípku, 
Douša

7 řezníků:
Košťák, Špígl, Lachman, Šůda, 
Janák, Vaněk, Košťák st.

6 pekařů:
Pokorný, Černoch, Zubatý, 
Vohnout, Hrdina, Dudek

6 zahradnictví:
Kabelák, Vavřík, Vohnout, Kříž, 
Košťák, Khun 

7 kadeřnictví a holičství:
Tomiška, Tonda a Karel Štef-
kovi, Táborský, Sluka, Křídlo, 
Červinka

1 sklenář:
Stýblo

3 kováři:
Rudolf, Moravec, Hubálovský

6 truhlářů:
Plachý, Tuček, Podlipný, Dub-
ský, Řeháček, Adamec

5 kolářů:
Klaban, Pižl 2x, Jaroš, Kal�řt

3 klempíři:
Hloušek, Vavrouš, Zach

2 stavební podniky:
Odvárko, Slavík

1 cihelna:
obec Kopidlno

1 cementárna:
Černý

5 benzínových pump:
Ledabyl, Táborský, Vaněk, 
Lustig, Drobný

3 lékaři:
MUDr. Gold, Baudyš, Brzák

2 zubní lékaři:
Chocenský, Kozák

3 porodní asistentky:
Stránská, Kubínová, Popelková

1 lékárna:
PhMr. Vaněk

2 drogérie:
Vaněk, Igl

4 malíři a natěrači:
Sedláček, Čapek, 2 Košťákové

1 pokrývač:

Komárek

2 prodejny obuvi:
Baťa, Vintra

2 zlatnictví:
Gábl, Zach

6 obuvníků:
Šmejda, Gabriel, Kalvach, 
Lachman, Kubín,  Sluka

7 textilních prodejen a 
galanterií:
Vavřina, Patočka, 2x Bouda, 
Janata, Lustig, Sláma

8 pánských krejčí:
Sláma, Kubánek, Svoboda, 
Hetich, Elis, Koníř, Havlík, Rob

1 autodílna:
Řeháček

3 elektrodílny:
Pokorný, Řeháček, Číhal

1 opravna zemědělských 
strojů, prodejna motorových 
vozidel:
Hubáček

2 sedláři:
Průcha, Kotek

2 kloboučnictví:
Hanišové, Stříbrný

1 kožešnictví a kloboučnic-
tví:
Čapek

5 cukrářů:
Kořínek, Mastník, Fuchs, Riedl, 
Grafek

1 zemědělský a nákupní 
podnik:
náměstí

2 papírnictví:
Barek, Šípek

1 mlýn:
Vágner

4 prodejny tabáku:
Štefková (náměstí), Vinš, Turek, 
Šafaříková

2 prodejny – různé:
Lustig, Matějů

3 spořitelny

2 autotaxi:
Kubánek, Janda

1 foto:
Hunčovský

1 velká tesárna:
Jedlička

5 mandlů:
Malá, Pavlatová, Šormová, 
Pekárková, Komárková

11 dámských krejčových:
Fuchsová, Putíková, Kunto-
vá, Rančáková, Štěpánková, 
Konířová, Valešová, Rychtro-
vá, Kostková, Martínková, 
Šabatová

5 prodejen uhlí:
Voleník, Hrubý, Benda, Tábor-
ský, Zemědělské družstvo

1 strojní prádelna a žehlírna 
košil a límců:
Šabatová

1 žehlení límců:
Roubíčková

1 zámečník:
Šabata

2 veterináři:
doktoři Hlavatý a Pirogov

1 kamenosochařství:
Kraus

1 ovocná školka:
Smolík

4 učitelé hudby:
Brožek, Kořínek, Carda, Tobiáš

1 tiskárna:
Kouba

2 mlékárny:
Tomíčková, Volejníková

2 podnikatelé:
Voleník, Táborský

1 pohřební ústav:
Tuček, Plachý

1 požární sbor

1 cukrovar:
Weisenfélové+Thurn
Taxis+ Rolnické družstvo, a. s.

1 pila:
Benda

Velkostatek:
Thurn Taxis

Železnice:
ČSD

Děda Tomanů rozvážel
 z místních zdrojů denně 
čerstvé mléko
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–  K 31. 1. 2008 bylo Úřadem práce v Jičíně evidováno 2454 dosažitelných uchazečů o 

zaměstnání, v porovnání s minulým měsícem došlo k nárůstu o 22 uchazečů. 

–  Z celkového počtu evidovaných dosažitelných uchazečů o zaměstnání bylo evidováno 

1250 žen (tj. 50,9 %), v porovnání s minulým měsícem došlo k poklesu o 36 žen.

–  Bylo evidováno celkem 459 osob se zdravotním postižením (z toho 238 žen). Oproti 

minulému měsíci došlo k nárůstu o 24 osob.

–  V průběhu měsíce došlo k poklesu o 15 uchazečů v kategorii mladistvých a uchazečů 

po skončení studia na současných 159 osob.

–  Koncem měsíce bylo evidováno 692 volných pracovních míst. V měsíci lednu tedy při-

padalo 3,7 uchazečů na 1 volné pracovní místo z celkového počtu 2586 uchazečů.

–  V průběhu měsíce přišlo do evidence celkem 498 nových uchazečů, což je o 152 ucha-

zečů více než v měsíci prosinci. 

–  Do evidence přišlo 57 uchazečů (z toho 15 žen), kteří ukončili samostatnou výděleč-

nou činnost.

Struktura uchazečů o zaměstnání v mikroregionu  Kopidlno k 31. 12. 2007

obec

PN ženy s 
dětmi 
do 15 

let

věk nad 50 let
evidence nad 12 

měs.
OZP. vzdělání

celkem ženy celkem ženy celkem ženy celkem ženy
neúpl.
základ. zákl.

nižší 
stř. 

odb.
vyuč. ÚSV ÚSO VŠ dokt.

Běchary 14 7 1 4 1 3 1 3 2 0 7 0 5 1 1 0 0

Budčeves 5 2 1 1 0 2 1 3 1 0 0 0 5 0 0 0 0

Cholenice 8 2 2 4 1 4 1 3 0 0 2 0 4 0 2 0 0

Kopidlno 75 38 13 16 10 20 13 12 7 0 33 0 30 1 10 1 0

Slavhostice 10 3 0 4 0 3 2 1 1 0 4 0 5 0 1 0 0

Vršce 6 3 2 2 1 2 1 0 0 0 5 0 0 0 0 1 0

Židovice 3 2 1 2 1 2 1 1 0 0 0 0 1 1 1 0 0

Celkem 121 57 20 33 14 36 20 23 11 0 51 0 50 3 15 2 0

Koncem měsíce ledna byla zaznamenána 
míra nezaměstnanosti 5,9 %, oproti minu-
lému měsíci se jedná o pokles o 0,1 %. Sní-
žení míry nezaměstnanosti bylo způsobeno 
zvýšením pracovní síly o 1015 osob, pro 
1. čtvrtletí roku 2008 činí pracovní síla 41377 
osob. Celorepubliková míra nezaměstna-
nosti činila 6,1 %.

1. Okres Jičín
K 31. 1. 2008 bylo Úřadem práce v Jičíně evi-
dováno 2454 dosažitelných uchazečů.
Míra nezaměstnanosti dosahovala 5,9 %.

2. Mikroregion Kopidlno
K 31. 1. 2008 bylo v mikroregionu Kopidl-
no evidováno celkem 129 dosažitelných 
uchazečů.
Míra nezaměstnanosti dosahovala 7,49 %.

3. Město Kopidlno
K 31. 1. 2008 bylo ve městě Kopidlně evido-
váno 75 dosažitelných uchazečů.
Míra nezaměstnanosti dosáhla 6,86 %.

Nezaměstnanost na Kopidlensku v číslech

Míra nezaměstnanosti v mikroregionech okresu Jičín v roce 2008 v %

Měsíce

Mikroregiony

Jičín Hořice Kopidlno Lázně Bě-
lohrad

Libáň Miletín Nová 
Paka

Sobotka Vysoké 
Veselí

1/2008 5,44 6,66 7,49 5,58 5,46 7,54 6,35 5,87 8,83

TJ SOKOL Kopidlno

pořádá tradiční

cena 2400 Kč

Zájemci se mohou hlásit na adrese:

Ing. Milan Ša@er
Husova 195
507 32  Kopidlno
tel. 493 551 493, 607 631 998 večer

DĚTSKÝ  LETNÍ  TÁBOR
v termínu 28. 6. – 12. 7. 2008

Tábor je určen dětem od 2. třídy ZŠ.
Tábor je umístěn v lesním prostoru u obce Ledce u Ml. Boleslavi 
s možností blízkého koupání (100 m).
Ubytování ve stanech i chatách – sportovní hry, soutěže, výlety 
a spousta legrace!
Letos velká táborová hra o příbězích Asterixe a Obelixe!
Podrobnější informace a foto: www.ledce-kopidlno.wz.cz



březen 2008strana 20

V současné době je společnost 
mravně rozpadlá a Kopidlno je na tom 
ještě o stupínek hůře. Sami kopidlen-
ští říkají, že se v Kopidlně nic neděje, 
že Kopidlno zaostává proti některým 
podobně velkým městům. Většina lidí 
dokáže všechno velmi dobře kritizovat, 
ale neuvědomí si, že záleží na každém 
z nás, jak přiložíme ruku k dílu. V dnešní 
době jsme většinou odkázáni sami na 
sebe a na své síly. O své budoucnosti 
a osudu si rozhodujeme sami a k tomu 
potřebujeme duchovní podstatu, bez 
ní není možné vytvářet vzájemnou dů-
věru a lásku.

K tomu, aby se lidé více sbližovali a 
zapomněli na své soukromé fyzické 
bohatství, slouží částečně různé dob-
rovolné spolky a organizace. My jako 
včelaři se pokoušíme v našem městě 
pro tuto dobrou věc něco dělat, ale 
zatím máme pochopení jen u vede-
ní města a místního Sokola, ne však u 
většiny občanů. V letošním roce jsme 
uspořádali již druhý včelařský ples 
v kopidlenské sokolovně, ve snaze za-
jistit společenské pobavení pro místní 
občany. Účast kopidlenských nám však 
dala najevo, že nemá význam v Kopidl-
ně něco podobného pořádat, a proto 
s velkou pravděpodobností ukončíme 
své snažení a uzavřeme se každý do 
svých problémů, jako k tomu byli do-
nuceni místní sokolové a další dobro-
volné spolky.

Ona totiž každá společenská akce 
vyžaduje nějaké úsilí, a když není od-
měněna účastí, tak odpadne chuť a ra-
dost do další práce. Považuji to za vel-
kou škodu, neboť náš čas na této zemi 
rychle utíká a záleží jen na nás, jak jej 
dokážeme využít. Jestli s plusovou po-
laritou, která je duševně tvořivá, nebo 
s minusovou polaritou, která se proje-
vuje sobeckými postoji jak k lidem, tak 
k přírodě. Chceme však zůstat platnou 
organizací ve městě, neboť naše spo-
jení s přírodou nás k tomu prostřed-
nictvím našich pracovitých včel přímo 
zavazuje.

Děkuji všem, kteří se zúčastnili ple-
su a přispěli tak k pěkné náladě, která 
panovala po celý večer v místní soko-
lovně a asi zůstane po dlouhou dobu 
v našich myslích a bude nás posilovat 
i ve všedních pracovních dnech. Dě-
kuji však i těm, kteří přispěli hmotný-
mi dary do naší bohaté tomboly. Mrzí 
mě však, že nemohu s jistotou říct, že 
se opět příští rok v té krásné atmosféře 
společně sejdeme.

Antonín Erben, Židovice

Ples včelařů: 
podruhé a naposledy?

RYBNÍK JAKO NOVÝ Český rybářský svaz, MO Kopidlno, provedl v loňském roce rekonstrukci 
rybníka za pilou v Kopidlně. Náklady se pohybovaly kolem 60 tisíc korun. Zemní práce proved-
la (rma Vávra z Údrnic. Rybník bude ještě v letošním roce osázen.

Nenechejte se napálit falešnými
návštěvami, varuje policie v Kopidlně

V posledních letech se stále častěji stávají 
zejména starší spoluobčané terčem nájezdů 
podvodníků, kteří se vydávají za zástupce 
různých institucí a za pomoci ra1novaných 
triků okrádají seniory o peníze. Ti tak často 
přijdou o své dlouholeté úspory.

„Opět musím zdůraznit nutnost stále 
upozorňovat, především starší občany, na 
možnost setkání s podomními prodejci a 
osobami vydávajícími se za pracovníky kon-
krétních úřadů a institucí, kteří se pod růz-
nými záminkami snaží vstupovat do jejich 
obydlí, kde se dopouštějí krádeží peněz, 
různých cenností nebo nabízejí podřadné 
zboží za vysoké ceny, popřípadě neoprávně-
ně vybírají zálohy či daně za údajné výhry,“ 
varuje vedoucí obvodního oddělení policie 
v Kopidlně Miroslav Netík.

Lidé by měli být obezřetní, a pokud mají 
podezření, že se je pokoušejí oklamat pod-
vodníci, měli by včas informovat policii.

Nejde ale jen o nevítané návštěvníky, lidé 
by měli dávat pozor na své věci i například při 
návštěvě restaurace a riziko krádeže zvyšují i 
tím, že je ponechají v zaparkovaném vozidle. 
„Všechny spoluobčany bych chtěl požádat 
o to, aby sami nedávali zbytečnou šanci zlo-
dějům například tím, že při odchodu na WC 
v rámci návštěvy restaurace ponechají peně-
ženku nebo mobilní telefon či jiné obdob-
né věci na stole a žádným jiným způsobem 
nezajistí jejich hlídání,“ vyzývá k opatrnosti 
Miroslav Netík. „V žádném případě nechci 
omlouvat pachatele trestných činů, ale odpo-
vězme si sami, jak nebo lépe řečeno o kolik se 
tak zvýší riziko možné krádeže.“                     (kl)

Nemáte označen dům číslem? Riskujete,
že v nebezpečí přijde pomoc pozdě

Každým rokem upozorňují policisté v Ko-
pidlně na skutečnost, že řada obyvatel nemá 
označen svůj dům číslem popisným, ačkoli 
tuto povinnost ukládá vlastníkům nemovi-
tostí zákon. Za její nesplnění může město 
uložit pokutu až do výše 10 tisíc korun. Po-
kuta ale není to nejhorší, co se v takovém 
případě může obyvatelům domu přihodit.

„Není cílem za každou cenu za nesplně-
ní této povinnosti uložit sankci. Je třeba 
si však uvědomit, že někdy, převážně pak 
v nočních hodinách, je číslo popisné jedi-
ným záchytným bodem pro pomoc vyžá-
danou od bydlících právě v neoznačeném 
domě,“ upozorňuje vedoucí obvodního od-
dělení policie v Kopidlně Miroslav Netík.

Policisté mají s takovými případy své zku-
šenosti. Stává se totiž, že člověk v nouzi za-
volá na tísňovou linku a oznámí sice číslo po-
pisné svého domu, vyžádaná pomoc má ale 
v terénu problém neoznačený dům nalézt. 
Je třeba si totiž uvědomit, že na Kopidlensku 
zasahují některé složky z Jičína, pro které je 
orientace těžší.

„Nejedná se jen o pomoc Policie České 
republiky, ale i ostatních složek Integrované-
ho záchranného systému, jako jsou hasiči či 
zdravotnická rychlá záchranná služba, kteří 
nemají potřebnou osobní a místní znalost, a 
jejich doba příjezdu se tak hledáním přísluš-
ného domu může prodloužit,“ zdůrazňuje 
šéf kopidlenské policie.                                        (kl) 
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Policie v Kopidlně: za rok 2007 bylo nejvíce přestupků, 
ale policisté šetřili i dvě sebevraždy a hlášenou bombu

 Přestupky

Mezi méně závažná protiprávní jednání patří 

přestupky, kterých bylo na území působnosti 

města Kopidlna v loňském roce šetřeno celkem 

64. Nejčastějším přestupkem byl přestupek proti 

majetku, z uvedeného počtu jich bylo 39. Ve vět-

šině případů převládaly krádeže mobilních tele-

fonů, barevných kovů a různá poškození majet-

ku. Celkem v 10 případech se šetřením podezřelé 

osoby podařilo zjistit. Z těchto objasněných pří-

padů, byly některé vyřízeny pokutou v blokovém 

řízení a ostatní pak oznámeny správnímu orgánu 

městského úřadu.

Následujícími nejčastějšími protiprávními 

skutky uvedenými v přestupkovém zákoně byly 

přestupky proti občanskému soužití. Těch bylo 

v Kopidlně a obcích spadajících do jeho správ-

ního území spácháno celkem 12, z nichž se 

v jednom případě fyzického napadení nepoda-

řilo osobu podezřelou zjistit. Dále byly šetřeny 

celkem tři případy volného pobíhání psů, kva-

li/kované jako přestupek ve smyslu zákona na 

ochranu zvířat proti týrání, pro porušení povin-

nosti chovatele učinit opatření proti úniku zvířat. 

V jednom z těchto případů se podařilo zjistit ma-

jitele psa, který byl pro uvedený přestupek ozná-

men správnímu orgánu.

Dalšími byly různé formy přestupků na úse-

ku dopravy. Nejčastějšími z nich jsou přestupky 

proti bezpečnosti a plynulosti provozu na po-

zemních komunikacích. Ve dvou případech bylo 

zjištěno řízení vozidla po požití alkoholického ná-

poje a taktéž ve dvou případech šlo o podezření 

z provozování motorových vozidel bez pojištění 

odpovědnosti za škodu způsobenou provozem 

vozidla.

Přestupky v Kopidlně

V samotném Kopidlně bylo šetřeno celkem 52 

přestupků. Z tohoto počtu se jednalo o 34 pře-

stupků proti majetku, z nichž byl zjištěn pachatel 

v sedmi případech a pouze v jednom se jednalo 

o podezřelého, který není z řad místních občanů. 

Přestupky proti občanskému soužití byly šetře-

ny v 8 případech a ve všech se jednalo o fyzická 

napadení. Je na místě podotknout, že k sedmi 

z nich došlo v souvislosti s požíváním alkoholu. Jak 

je shora již uvedeno v jednom případě fyzického 

napadení se osobu podezřelou zjistit nepodařilo. 

V ostatních případech se jednalo o pachatele byd-

lící v Kopidlně. V posledních třech případech pře-

stupků šlo o výše zmiňované volné pobíhání psů 

a z jednoho případu zjištěný místní majitel psa byl 

oznámen pro výše citované porušení povinnosti 

zákona na ochranu zvířat proti týrání.

Přestupky v Ledkově

V části Ledkov byl šetřen pouze jeden přestu-

pek, a to proti občanskému soužití, pro který byl 

podezřelý z místních občanů oznámen správní-

mu orgánu.

Přestupky ve Pševsi
V části Pševes došlo ke spáchání celkem sedmi 

přestupků. V pěti případech se jednalo o přestu-

pek proti majetku. Z těchto se tři případy podaři-

lo objasnit a všichni pachatelé byli z řad místních 

občanů. Ve dvou případech se jednalo o přestupek 

proti občanskému soužití. Oba podezřelí z místních 

občanů byli oznámeni správnímu orgánu. 

Přestupky v Mlýnci
V části Mlýnec byl šetřen jeden přestupek, 

a to proti majetku, u kterého se pachatele zjistit 

nepodařilo.

Přestupky v Drahorazi
V části Drahoraz došlo k jednomu přestupku, 

a to proti občanskému soužití, pro který byl pode-

zřelý místní občan oznámen správnímu orgánu.

Trestné činy

V katastrálním území Kopidlna bylo ve smyslu 

§ 158 trestního řádu šetřeno celkem 43 trestných 

činů. Obdobně jako u přestupků převažovaly ze-

jména trestné činy proti majetku, ze kterých byly 

nejčastějšími trestné činy krádeže. Těch bylo cel-

kem 25. Převládala vloupání do různých objektů 

a krádeže věcí. Celkem v 5 případech byl zjištěn 

podezřelý. Ve dvou případech se jednalo o po-

dezřelého z místních občanů. Jedním z majetko-

vých trestných činů byl také požár administrativ-

ní budovy místního cukrovaru, který byl šetřen 

pro podezření z trestného činu poškozování cizí 

věci. V tomto případě se však podezřelého zjistit 

nepodařilo.

Mezi další spáchané majetkové trestné činy pa-

tří tři případy trestného činu podvodu, ze kterých 

se v jednom případě pachatele zjistit nepodařilo 

a ve dvou zbývajících objasněných případech se 

pouze v jednom z nich jednalo o podezřelého 

z místních občanů.

Další nejčastější trestnou činností po uvedené 

majetkové byly trestné činy spáchané v souvis-

losti s řízením motorového vozidla, a to zejména 

bez řidičského oprávnění nebo jeho řízení, ač 

měla osoba uložený trest zákazu činnosti spočí-

vající v zákazu řízení motorových vozidel všeho 

druhu, či vykonávání takové činnosti ve stavu 

vylučujícím způsobilost, přivozenou vlivem ná-

vykové látky, především pak požitím alkoholu. 

Těchto trestných činů bylo šetřeno celkem dva-

náct a všichni podezřelí z nich byli pro příslušné 

trestné činy k dalšímu opatření předány okresní-

mu státnímu zastupitelství.

Převažujícími pachateli těchto trestných činů 

byli romští spoluobčané, a to místní i bydlící v ne-

dalekých obcích. Z vyšetřované trestné činnosti 

byl jeden případ úmyslného ublížení na zdraví 

v souběhu s trestným činem výtržnictví, u kte-

rého byli zjištěni dva podezřelí z cizích občanů, 

avšak mající vztah ke Kopidlnu. Obdobně jako 

u přestupků i tento trestný čin byl spáchán v sou-

vislosti s požíváním alkoholu.

Anonym ohlásil z Kopidlna uložení bomby

V loňském roce probíhalo vyšetřovaní trest-

ného činu šíření poplašné zprávy, kdy pachatel 

z veřejného telefonního automatu v Kopidlně 

na náměstí oznámil, že je v prostorách domu 

Komuna v Přerově uložena bomba s otřesovým 

detonátorem. Po vyklizení, zajištění a prohledá-

ní objektu žádný nástražný výbušný systém na-

lezen nebyl. Pachatele tohoto trestného činu se 

zjistit nepodařilo.

Mezi oznámené trestné činy patřily i trestný 

čin zanedbání povinné výživy a protiprávní ob-

sazení domu. Kromě toho bylo prováděno také 

šetření pro podezření z trestného činu ohrožo-

vání mravní výchovy mládeže, u kterého prove-

deným šetřením však naplnění skutkové pod-

staty trestného činu nebylo zjištěno. Protože by 

však jiným orgánem mohlo být ve věci spatře-

no podezření z přestupku, byla věc v souladu 

s trestním řádem odevzdána správnímu orgánu 

k projednání.

Ve dvou případech byly šetřeny okolnosti 

sebevraždy, u kterých nebylo provedeným še-

třením shledáno podezření z trestného činu a 

v souladu s trestním řádem byly odloženy. K nej-

závažnějším trestným činům spáchaným v Kopi-

dlně patří trestný čin loupeže, při kterém spolu-

pachatelé za použití násilí odcizili poškozenému 

věci. Oba pachatelé tohoto trestného činu byli 

zjištěni a jedním byl místní občan.

V osadách je nejklidněji

Nejklidnější částí je Mlýnec a Ledkov, kde nebyl 

šetřen žádný trestný čin. V části Pševes došlo ke 

spáchání jednoho trestného činu, a to vloupání 

do stodoly, jehož pachatele se zjistit nepodařilo.

V části Drahoraz došlo ke spáchání taktéž 

jednoho trestného činu a to výše zmíněného 

protiprávního obsazení domu, který byl spáchán 

společným jednáním dvou osob, ze kterých ani 

jedna nebyla z místních občanů.

V samotném Kopidlně pak došlo ke spáchání 

41 trestných činů, a to všech shora uvedených. 

V jednom případě prováděného šetření trestné-

ho činu krádeže bylo zjištěno, že k naplnění skut-

kové podstaty tohoto trestného činu nedošlo, a 

věc byla v souladu s trestním řádem odevzdána 

k projednání správnímu orgánu jako podezření 

z přestupku proti majetku.

Na základě uvedených skutečností, lze charak-

terizovat bezpečnostní situaci na území působ-

nosti Kopidlna jako klidnou.

Policie také upozorňuje na povinnost vlastní-

ka nemovitosti označit budovu číslem popisným. 

Tato povinnost je uložena v přestupkovém záko-

ně a za její nesplnění lze obcí uložit pokutu až do 

výše 10 tisíc korun.

V neposlední řadě policisté upozorňují přede-

vším starší občany na možnost setkání s faleš-

nými podomními prodejci či jinými podvodníky 

a osobami vydávajícími se za pracovníky kon-

krétních úřadů a institucí, kteří se pod různými 

záminkami snaží vstupovat do jejich obydlí, kde 

se dopouštějí krádeží peněz, různých cenností 

nebo nabízejí podřadné zboží za vysoké ceny.

S místním oddělením policie je možné komu-

nikovat i prostřednictvím internetu. Kontaktní 

adresa: jcoopkop@mvcr.cz.

Upraveno podle zprávy o stavu veřejného
pořádku v roce 2007 vydané Policií ČR v Kopidlně
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Nahlédněme, jak fungovalo Kopidlno za časů

minulých, v rozhovoru s Jaroslavem Svobodou
Rozvoj města rozhodujícím způsobem 

ovlivňuje místní samospráva. Ti mladší 

již nepamatují národní výbory. Jedním 

z předsedů Místního národního výboru 

v Kopidlně byl  i pan Jaroslav Svoboda. 

Jak dlouho a kdy jste ve funkci nejvyššího 

představitele města působil?

Předsedou MNV jsem byl od roku 1976 do 
roku 1986, tedy 10 let. Ale předtím jsem byl 

5 let neuvolněným tajemníkem národního 

výboru,  vedeného předsedou panem Václa-

vem Adamcem. 

Jak jste se do funkce dostal a jaké zaměst-

nání jste do té doby vykonával?

Podobně, jako je tomu dnes.  Byl jsem zvo-

len v místních volbách.  V té době jsem byl 

zaměstnancem  Kopidlenského cukrovaru 

ve funkci vedoucího agronoma v řepném 

oddělení.

Jaká byla tehdy struktura místního ná-

rodního výboru a kolik zde pracovalo  

úředníků?

Tehdy pracovaly na úřadu 4 úřednice. Dále 

uklízečka a na vedlejší pracovní poměr pří-

ležitostně traktorista. Já jsem byl k výkonu 

funkce předsedy MNV uvolněn.   Ale nejbližší 
spolupracovník – tajemník MNV –  vykonával 

tuto práci při zaměstnání. Uvolněným k této 

práci se stal teprve později, stejně jako sta-

vební technik. Při národním výboru  pracova-

ly 4 komise (dnes výbory): �nanční, zeměděl-

ská, stavební a veřejného pořádku. 

Jaké problémy jste v průběhu volebního 

období ve městě řešili?

Především jsme dbali o  pořádek ve městě.  

Jako samozřejmost jsme považovali uklizené 

město. Byl k tomu zaměstnáván jeden pra-

covník pro úklid ulic. Dalším úkolem byla nová 

výstavba. V roce 1976 byla zahájena stavba 

prodejny potravin Jednoty u nádraží. K užívá-

ní byla předána o rok později,  v prosinci roku 

1977.  V té době byla zahájena výstavba nové 

mateřské školy a hospodářské budovy (jídelny 

a kuchyně) při základní škole. Na pracích spo-

jených s výstavbou  v hodnotě přes 5 milionů 

korun se bezplatnou pomocí podíleli četní 

občané Kopidlna. Bez nich by budova nikdy 

nestála a i po létech  jim patří za jejich pocho-

pení a podporu velký dík. Po otevření nové 

budovy  navštěvovalo školku 90 dětí. Byla plně 

vytížená. Ve stejné době jsme zahájili výstavbu 

areálu Svazarmu za městem, směrem na Podě-

brady. I ten byl dokončen a předán k užívání a 

je škoda, že je dnes zcela nefunkční. 

A co spolupráce se zahradnickou školou?

To nebylo nikdy jednoduché, protože školu 

řídil krajský národní výbor. V areálu se tehdy 

hodně stavělo. My jsme se �nančně podíleli 
na výstavbě nové tělocvičny. Jinak ale škola 

žila tak trochu stranou dění města a mrzelo 

nás, že nepřevzala větší díl zodpovědnosti za 

péči o jeho zeleň. Vždyť to měla v náplni své 

pedagogické i odborné činnosti. 

Co jste si při nástupu do funkce předsevzal 

jako svoji prioritu?

Měl jsem zájem o trvalý rozvoj města.  To 

bylo podmíněno bytovou výstavbu zvláště 

pro mladé obyvatele. Ještě za mého před-

chůdce, v roce 1971,  byly vykoupeny pozem-

ky pro výstavbu rodinných domků v dnešní 

Filcíkově ulici, která dodnes patří k nejhezčí 

části Kopidlna. Později se podobným způso-

bem postupovalo i v  ulici Rybniční, kde jednu 

řadu domků postavil Státní statek Jičín, dru-

hou si postavili samotní občané.  V místech 

nové výstavby jsme zajišťovali inženýrské sítě, 

nové chodníky a vozovku.  To se mi ale stále 

zdálo málo. Chtěli jsme postavit v Kopidlně 

nové sídliště.  Za tímto účelem byl asanován 

prostor bývalé cihelny směrem na Bílsko. 

Musel se zbourat komín a zeminu s materi-
ály po tomto zrušeném zařízení  převézt do 

„hliňáku“. Tím byl vytvořen prostor k nové  

výstavbě. Statky postavily dva obytné domy 

a družstvo občanů 12 bytů. Svépomocí si 
v tomto prostoru občané postavili 7 rodin-

ných domků. Také cukrovar postavil několik 

domů s byty pro své zaměstnance.  Sídliště 

je dnes zabydleným prostorem města s nej-

mladším věkovým průměrem obyvatel Kopi-
dlna. Chybí tu snad jenom obchod a pohos-

tinství. Výstavba bytů, po zrušení cukrovaru,  

umožnila ubytovat v Kopidlně rodiny od 

ukrajinského Černobylu. 

Jaké další problémy tehdy řešil národní 

výbor?

Problémem Kopidlna byl nedostatek pitné 

vody. Místní studny nestačily a voda se ob-

čanům musela dovážet do ulic v  cisternách. 

Kdo to nezažil, neví, jakým problémem je 

nemít vodu k denní potřebě. V okolí Kopidl-

na provedené průzkumné vrty ukázaly, že 

dostatečný zdroj pitné vody je až v Batíně. 

K uskutečnění tak náročné výstavby  pomohl  

cukrovar nabídkou  20 milionů korun  na vý-

stavbu vodovodu. Zdařilé dílo dodnes dobře 

slouží, a v Kopidlně  je pitné vody dostatek,  

přestože cestou od pramene vodu odčerpá-

vají ještě obce Střevač a Údrnice.

Kopidlno se vždy prezentovalo jako kul-

turní místo. Co pro podporu kulturního 

vyžití dělal národní výbor?

Je pravda, že jsme této oblasti věnova-

li velkou pozornost.  Byla to agilní práce 

místního muzea, které spravoval pan Křídlo. 

Několikrát za rok v něm probíhaly výstavky 

pro veřejnost. Město koupilo domek, kde žil 
hudebník František Hilmar, a v něm zřídilo 

pamětní síň, připomínající jeho život v Kopi-
dlně. Bohužel v roce 1998 byl domek  pro-

dán a muzeum bylo zrušeno. Pro havarijní 

stav budovy bylo zrušeno i místní  muzeum 

v Hilmarově ulici a sbírky byly převezeny do 

Jičína. Město tehdy žilo bohatým společen-

ským a kulturním životem. Konaly se tradič-

ní oslavy 1. máje, 9. května s lampiónovým 

průvodem. Velký ohlas měla  Mezinárodní 

autoturistická soutěž Českým rájem, kterou 

pořádal místní Svazarm a na kterou přijížděli 
účastníci z celé Evropy. Podobný věhlas mělo 

setkání milovníků bluegrassové hudby – Ban-

jo Jamboree. Kopidlno se po celé roky stalo 

národním centrem této zajímavé muziky. Za 

80 000 korun byla zakoupena nová promítací 

technika  do místního kina, hlediště vybaveno 

novými sedačkami. Modernizoval se objekt 

národního výboru, byly upraveny kanceláře a 

otevřena nová obřadní síň. 

Jaké změny řídil tehdejší národní výbor 

přímo na kopidlenském náměstí? 

Město koupilo dům bývalé záložny (dnes 

spořitelny)  vedle svého sídla,  za 1 milion korun,  

pro potřeby úřadu. Byl zde umístěn stavební

pokračování na straně 23
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odbor. Na protější straně náměstí byl zakou-
pen  domek, kde mělo město v úmyslu zří-

dit vinárnu. Domek se vzácnou klenbou byl 

zrekonstruován  a vznikla potřeba umístit 

v něm  ordinaci zubního lékaře.
Za zámkem byl opraven dům, kde byly 

modernizovány byty pro 4 rodiny.  Ty jsou 

dnes prodány nájemcům. Nemám ani příliš  
dobrý pocit s dnešním  stavem a využitím  
autobusové čekárny, postavené ještě za 
mého předchůdce p. Adamce.

A co další kopidlenské památky? 

Velmi jsem si vážil děkana místního koste-
la pana Donáta. Za jeho působení jsme pod-
pořili obnovu nátěru střechy. Událostí bylo 

otevření tubusu na špičce kostelní věže. Byly 
do něj vloženy dobové dokumenty o životě 
Kopidlna, popsána situace ve městě, přilo-
ženy používané peníze. Vše bylo opět uza-

vřeno a vráceno na původní místo. Došlo i 

na opravu omítky, restaurovány byly sochy 

okolo kostela a na náměstí. Na opravách pra-
covali restaurátoři celé dva roky.

Co se z té doby  nepodařilo v Kopidlně 

realizovat?

Ačkoli  jsme zaměřili velké úsilí na základní 
školu, nepodařilo se prosadit opravu omítky 

budovy v ulici Tomáše Svobody. Došlo zde 

k  zavedení ústředního topení, výměně oken 

školy a pořízení nové střechy.  Byla instalo-

vána nová fyzikální a chemická pracovna, 

zakoupen nábytek do ředitelny a  sborovny. 

Podařilo se opravit budovu národní školy 

v Hilmarově ulici. Velkou investicí byl nákup 

29 kusů akumulačních kamen do tříd. V sou-

vislosti s tím vznikla nutnost provést gene-

rální opravu celé školní budovy.

Pro místní hospodářství byl zakoupen 

nový traktor s valníkem. Velkým břemenem 

byla výstavba kanalizační sítě města. To bylo 

velké dílo a stálo velké �nanční prostředky. 

Nejnákladnější bylo odvedení odpadních 

vod z Kalvárie přes zahradu Kalických do 

řeky Mrliny.  Potřeb ve městě bylo samozřej-

mě více, ale tak jako dnes �nanční možnosti 

našeho malého města byly omezeny. 

Jak vnímáte dnešní Kopidlno?

 Změnilo se toho hodně a zdaleka ne jen 

ku prospěchu města. Plyno�kace je jistě pří-

nosem, ale vzhledem k neustále rostoucím 

cenám plynu  je pro některé rodiny využi-

tí nedostupné. Stagnace Kopidlna začala 

s likvidací cukrovaru, který dával místním li-

dem práci. Řešení je třeba hledat právě tady 

– v nabídce uplatnění pro místní, zvláště 

mladé lidi. Když bude práce, budou i �nance 

na opravy chátrajících domů a výstavbu no-

vých. Bude to ještě dlouhá cesta, která vrátí 

Kopidlno tam, kam kdysi  v rámci bývalého 

okresu Jičín oprávněně patřilo. 

Rozmlouval Oldřich Suchoradský

pokračování ze strany 22

Nahlédněme, jak fungovalo Kopidlno za časů...

Partneři Reprezentačního plesu města Kopidlna

Agrotip-Široký, s. r. o., Pševes

Akord Kopidlno

Antoš Jiří, Janča Aleš - soukromý zemědělec

Auto-RAP Pševes

Ave�or, a. s., Budčeves

BAK, a. s. Trutnov 

Benko, s. r. o., Kopidlno

Benzina

Bernard Bohuslav - truhlářství Pševes

Bucek Václav - Cholenice

Bufet - Prekslová Věra Kopidlno

Cmunt Bohumil - topení-voda-plyn

Cukrárna  Kopidlno - Knížková Vladimíra

České dráhy - Kopidlno

Čistírna peří - Kočka R.

Design 4 - projekty staveb, Trávnice

Fabricom svez Jičín

Gasco, s. r. o., Pardubice

Gottwaldová Margita - půjčovna nádobí

Halko, s. r. o., Nová Ves u Kolína

Huno, s. r. o., Pševes

Chalupníčková Věra - novinový stánek

Ing. Čížek Miroslav - výroba ponožek Kopidlno

Jána Pavel - nonstop bar 

Janstová Pavlína - zelenina Kopidlno

Jaroš Jaroslav - instalatér

Jednota SD Nová Paka

Kašpárek Michal - autoopravna Kopidlno

Klaban František - obkladačské práce

Knížková Markéta - cukrářská výroba

Kočka František - prodejna papírnictví

Kotlář František - zemní práce

Kotlářová Lenka - kadeřnictví Kopidlno

Kredvik - prodej a servis zahradní techniky -

                  AB pro�, s. r. o., Jičín

Kyzivátová Lucie - Lucie květiny

MAVE Jičín, a. s.

Město Kopidlno

Mrázek Martin - výroba ovocných vín

Neubertová Alžběta - stavební spoření

Novák Jiří - Židovická stavební

Obora - okrasné a ovocné školky Valdice, s. r. o.

Pakanová Dagmar - levný textil - náměstí

Peřina Jaromír - zahradník

Pišl Jiří - pneuservis Kopidlno

Plocarová Věra - koloniál

Purma Miroslav - elektroinstalace

Purmová Hana - pedikúra

Q �rma, spol. s r. o., Městec Králové

Rančák Josef, Cholenice - auto - moto - opravy

Repas Jičíněves

Restaurace „U Tomáše“

Restaurace Radnice - Jansta Martin

Rozsypalová Miroslava - masáže

Rybářství Chlumec n. Cidlinou, středisko Kopidlno

Silnice Jičín, a. s.

SKS Jablonec nad Nisou

Slavík Jindřich - instalatér

Slavíková Hana - domácí potřeby

Spilka Josef - klempířství

Strnad Libor - stavební práce

Střední zahradnická škola Kopidlno

Svoboda Radek - zahradník Mlýnec

Škoda Jan - pokrývačství Běchary

T.K.H. - hromosvody Libáň

Textil Nový Bydžov - Štěrbová Jana

TJ Kopidlno

Tučková Lenka - kosmetika

Vávra Leoš - topenářství

Vegacom

Vích Vladislav - autoškola Kopidlno

Víchová Jiřina - samoobsluha Kopidlno

Voseček Ladislav - prodejna elektro

VPS Jičín

Východočeská plynárenská, a. s., Jičín

Zápotocký Jan - čajovna Jičín

Reprezentační ples města Kopidlna a podni-
katelů se uskutečnil 15. března 2008 v míst-
ní sokolovně za účasti asi 300 návštěvníků. 
Pořadatelé děkují sponzorům:
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